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Ovih dana ispraćamo jednu tešku 
i neizvjesnu godinu koja nam 
je svima promijenila živote. 
Ono što najviše svima želim je 
zdravlje i nadam se da će za koji 
mjesec sve ovo biti samo ružno 
sjećanje. Nažalost, posljedice, 

pogotovo one ekonomske, bit će velike i trebat će nam 
puno rada i zajedništva do povratka u prijašnje stanje.

U izazovnoj 2020. uspjeli smo privesti kraju kapitalne 
projekte, započeti neke nove, planirati buduće. Donijeli 
smo odluke pomoći poduzetnicima, roditeljima djece u 
vrtiću, nezaposlenima. Povećali smo socijalne cenzuse, 
povisili naknade umirovljenicima. Zadržali smo nadstan-
dard u školi, vrtiću i zdravstvu. Ono što mi je posebno 
drago, nastavili smo s osnovnim financiranjem sporta i 
kulture koji su posebno ugroženi u ovim vremenima. 

Na kraju godine, donijeli smo i 66 milijuna težak pro-
računa za 2021. godinu u kojem su planirani novi pro-
jekti koje će Kastav učiniti još boljim mjestom za život. 
Planirani rashodi usmjereni su svim skupinama građana, 
od najmlađih u vidu pomoći za novorođenčad, sufinan-
ciranja vrtića, prigodnih blagdanskih poklona, cjepiva. 
U školi se osigurava provođenje produženog boravka za 
mlađe uzraste, prijevoz učenika, korektivna gimnastika, 
logoped i socijalni pedagog kao i pomoć roditeljima pr-
vašića u visini 400 kuna. 

Povećali smo cenzuse za ostvarenje socijalnih prava te 
iznos jednokratne pomoći kako bi što veći broj socijal-
no ugroženih obitelji imao pravo na neki oblik pomoći 
poput troškova stanovanja i režijskih troškova, subven-
cije javnog prijevoza, prehrane učenika, pučke kuhinje, 

individualnih terapija za djecu s teškoćama, nabavku 
udžbenika i školskog pribora i drugo.

Kroz zdravstveni program nastavljamo sa subvencija-
ma preventivnih zdravstvenih pregleda, medicinskih po-
magala, pomoći i njege u kući, gerontodomaćica, palija-
tivne skrbi i liječničkih dežurstava. 

Nastavljamo i s programom potpora poduzetnicima te 
se nadamo da će unatoč teškoćama i dalje biti u hrvat-
skom vrhu po ostvarenim rezultatima.

U 2021. godini otvorit ćemo novi Sportsko-rekreacijski 
centar te urediti dječje igralište u sportskoj zoni. Nastav-
ljamo s programom uređenja gradskih zidina, te velikim 
europskim projektima u okviru programa „Povežimo se 
baštinom“ i uređenjem Crekvine i Lokvine te realizacije 
Start-up inkubatora. Izgradit će se rotor Jurčići i urediti 
igralište i pješačke površine u Dolnjim Turkima, urediti 
cestu 409 Ćikovići-111. brigada te krenuti u drugu fazu iz-
gradnje ukopnih polja na Novom groblju Kastav. Uredit će 
se novo parkiralište u ulici Štivar te nogostup u ulici 111. 
brigade. Na krovu sportske dvorane postavit ćemo solar-
nu elektranu i završiti razvoj wi-fi s uključenom osnovnom 
školom. Osigurana su i sredstva za izradu glavnih projekata 
za Područnu školu „Milan Brozović“ Kastav na području 
Mjesnog odbora Rešetari te javnu garažu, kao i idejnog 
projekta spojne ceste Tuhtani-Tonžino.

Nadam se da ćemo u idućoj godini biti bolje sreće i vra-
titi se našim sretnim danima, našim kulturnim i zabavnim 
manifestacijama i sportskim natjecanjima. 

Želim Vam svima puno zdravlja i bolju 2021. godinu!

Matej Mostarac, 

gradonačelnik

Drage Kastavke i dragi Kastavci!

uvodnik
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emir Delić, predsjednik kastav-
skog ogranka Narodne stranke 
– Reformista, protekle tri i pol 
godine bio je na čelu Gradskog 
vijeća. Svoju je funkciju obna-
šao u kompliciranim uvjetima. 
Prvi puta predsjednik Vijeća 
nije bio član iste stranke, niti 

liste kojoj je pripadao gradonačelnik. Pri-
tom je većina bila „tanka“ i u posljednjem 
dijelu mandata ponekad i upitna. No, bez 
obzira na ove izazove, Delić je doveo ovaj 
saziv Vijeće gotovo do samog kraja četve-
rogodišnjeg razdoblja odlučivanja koje su 
im povjerili birači. 

Na izmaku je četverogodišnji man-
dat Gradskog vijeća. Kako ocjenjujete 
rad vijećnika?

- Ako treba ocijeniti jednom riječju, 
onda: uspješno. Uglavnom smo uradili 
sve ono što se od jednog Gradskog vijeća 
i očekuje: raspravljali i donosili odluke. 
Ovo Vijeće konstituirano je pod „po-
sebnim okolnostima“ za Grad Kastav. 
No, pokazalo se kako to nije ništa loše, 
ne ugrožava funkcioniranje Grada niti 

razgovor

ZEMIR DELIĆ, 
PREDSJEDNIK 
GRADSKOG VIJEĆA 
GRADA KASTVA

Svaki 
čovjek 
je dužan 
zavičaju

redovan rad – od usvajanja proračuna i 
svih drugih programskih dokumenata do 
strateškog planiranja i donošenja odluka 
bitnih za život građana. Zato možemo biti 
zadovoljni načinom kako je funkcioniralo 
i Gradsko vijeće, ali i Grad Kastav.

Mislite li da je takva situacija bila po-
voljnija za građane?

- Za građane je najpovoljnije kad sve 
normalno funkcionira. Neovisno o tome 
što donesu izborni rezultati, važno je da 
su svi izabrani ljudi koji se mogu prilago-
diti i pronaći zajednički način djelovanja. 
Bez obzira na to što je ponekad znalo „za-
iskriti“ na sjednicama. Ja sam demokrat, 
vjerujem da svatko na Vijeću mora imati 
priliku reći što misli, a odluke se na kraju 
donose većinom. Grad se vodi odlukama, 
a ne briljantnim raspravama na Vijeću. Ali 
ako oduzmemo priliku oporbi da kaže sve 
što misli, onda smo joj oduzeli svaki smi-
sao političkog djelovanja. A često se tako 
i poboljšaju odluke. Mora postojati netko 
tko razmišlja i o negativnim posljedicama 
neke odluke, jer predlagatelji se često foku-
siraju samo na one pozitivne aspekte. No, 

Iako sam rođen 
negdje drugdje, 
živim u Kastvu 
i Kastav je 
zavičaj moje 
djece. Mislim da 
bi svatko trebao 
dati nešto 
svom kraju. 
Ako vidiš nešto 
na drugačiji 
način, ako imaš 
neku ideju koju 
netko drugi nije 
smislio, ako 
svojim znanjem 
i stručnošću 
možeš 
doprinijeti, 
onda to trebaš 
napraviti.

Z
Davor ŽicRazgovarao
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sti zalagali smo se da se donošenje odluka o 
gradskim prioritetima demokratizira, omo-
gući čim širem krugu institucija i građana, 
davanje prijedloga i utjecaj na proračun. 
Sada mjesni odbori, stranke, ali i pojedinci 
mogu sudjelovati u definiranju programa 
izgradnje i održavanja komunalnih objeka-
ta. To je jedno od postignuća ovog manda-
ta, koji su podržali i oporbeni i vladajući vi-
jećnici. I proračuni se ponekad izglasavaju 
komotnom većinom, kao i prostorno-plan-
ska dokumentacija. 

Što smatrate najbitnijim odlukama u 
protekle četiri godine?

- Značajnim smatram sve odluke Vijeća, 
ali posebne su one odluke koje su donese-
ne kao reakcija na prilike koje su se poja-
vile. Tu je bilo potrebno imati fleksibilno 
Vijeće koje će moći realno sagledati situa-
ciju i odlučiti dio financijskog potencijala 
preusmjeriti u svrhu koja ranije nije bila 
isplanirana, ali se pokaže kao dobra za 
budućnost. Takva je odluka o kupnji ne-
kretnina tvrtke Preda u stečaju, odnosno 
zemljište na kojem planiramo graditi gara-
žu prema sjajnom projektu Idisa Turata te 
zgrada u koju se namjerava preseliti grad-
ska uprava.

Kako gledate na razvoj Kastva? 
- Grad se u ove četiri godine nastavio ra-

zvijati u pozitivnom smjeru, iako pomalo 
usporeno za naš ukus, ali tempo određu-
je izvršna vlast, odnosno gradonačelnik. 
Neke strateške stvari su zacrtane još i ranije, 
primjerice Prostorni plan je usvojen prije 
ovog saziva, a u našem mandatu smo inter-
venirali tamo gdje je bilo potrebno da se re-
aliziraju neke velike ili javne investicije. Po 
toj dokumentaciji nastavilo se s izgradnjom 
gospodarskih i stambenih objekata. Gradio 
je i Grad Kastav... Izgrađeno je novo gro-
blje, u sportskoj zoni je napravljena velika 
investicija. Ono na što sam osobito pono-
san jest to da smo gotovo utrostručili sred-
stva za održavanje javnih i zelenih površi-
na. Iz jednog grada nedovoljno posvećenog 
tom vizualnom elementu, sada se Kastav 
objektivno potvrdio kao jedna od najljep-
ših sredina na Kvarneru. Pogledajte kako su 
uređena naselja, javni prostori, ceste, kruž-
ni tokovi... Sve ono što grad čini privlačnim 
i ugodnim mjestom za život. 

Gdje se moglo napraviti više?
- Žalim što nisu donesene neke važne od-

luke. Na početku mandata postojala je mini-
malna, ali stabilna većina SDP-ove koalicije 
i nas Reformista koja je osiguravala donoše-
nje i najtežih odluka. No, prije oko godine i 

na kraju odluke se moraju donositi. Često se 
i loša odluka pokaže boljom od nikakve. 

Imali ste odlučujući glas u Vijeću, kako 
ste se odlučili kojoj strani se prikloniti?

- Reformisti su bili u situaciji da se nisu 
natjecali za izvršnu vlast na proteklim izbo-
rima. Kad su završeni izbori za Vijeće, kazali 
smo da čekamo pobjednika izbora za izvrš-
nu vlast s kojim ćemo sjesti za stol i dogo-
voriti suradnju temeljem programa. Tada se 
već znalo da je Vijeće podijeljeno i da će naš 
glas biti ključan. Imali smo pritom sreće. A 
koliko je to bila sreća za grad Kastav, proci-
jenit će sami građani. Nakon drugog kruga, 
potpisali smo sporazum s gradonačelnikom 
Matejem Mostarcem, koji je od građana do-
bio mandat da vodi Grad Kastav. Taj spora-
zum je jako dobro funkcionirao. 

Što su bile neke od stavki sporazuma o 
suradnji?

- U lokalnoj samoupravi postoje dvije vr-
ste projekata. Jedni su veliki projekti za koje 
„svi znaju“ da se moraju realizirati. Recimo, 
svi znaju da Kastvu treba osnovna škola. 
Svi su znali da nam treba novo groblje jer 
ponestaje mjesta za ukop... Mi smo svoju 
ulogu vidjeli u tome da pronađemo druge, 
manje stvari koji prolaze „ispod radara“ u 
svakodnevnoj politici, a koji utječu na kva-
litetu života građana. U program smo stavili 
značajno povećanje sredstava za održavanje 
zelenih i javnih površina, izgradnju igrališta 
za pse, mnoge manje komunalne zahvate, 
a zauzeli smo se i za poboljšanje položaja 
mjesnih odbora.

Razmišljate li što bi bilo da ste se od-
lučili podržati suprotnu stranu u Vijeću?

- Bila bi to anarhična situacija u kojoj gra-
donačelnik ne bi imao većinu na koju može 
računati u predlaganju budžeta, programa i 
svega onog što čini javni život grada. Suda-
rao bi se stalno s osporavanjem, to bi uspo-
ravalo, možda čak i onemogućavalo funkci-
oniranje grada. Kolege s kojima radim i ja 
shvaćamo politiku kao alat da se napravi 
nešto korisno za zajednicu. Nakon potpisa-
nog sporazuma bili smo optuživani da smo 
se prodali ili prilijepili uz vlast, što je smiješ-
no, mi smo ljudi s integritetom. Osim toga, 
kakvog smisla ima borba na izborima za 
mandat, ako ideš u oporbu pod svaku cije-
nu? Ali, postoje i ljudi koji su tako ustrojeni, 
da se bave politikom samo da bi bili opor-
benjaci i koji samo tako znaju funkcionirati. 

Je li Vijeće u ovom mandatu uspjelo, 
barem ponekad, nadvladati uske stranač-
ke okvire i sagledati „širu sliku“? 

- Da, bilo je takvih situacija. Mi Reformi-

pol dana je jedan vijećnik PGS-a napu-
stio SDP-ovu koaliciju i postao nezavi-
sni vijećnik te po vlastitom nahođenju 
podržavao ili nije podržavao prijedloge 
gradske vlasti. Jedna od odluka koju 
smo trebali donijeti, a nije dobila veći-
nu jest povećanje komunalne naknade. 
Ono bi bilo takvo da bi obitelj koja je po 
dvosobnom stanu plaćala 45 kuna, sada 
plaćala 49 kuna. Ali, ukupna sredstva 
značajno bi se povećala i mogli bismo 
dalje nastaviti s uređenjem grada. Ta-
kođer mi je žao što nismo uspjeli ubr-
zati procedure za izgradnju područne 
osnovne škole u Rešetarima, ali stvari 
su se pomakle s mrtve točke.

Dugo ste već u lokalnoj politici, 
treći mandat u Vijeću. Što Vas je po-
nukalo da se u nju uključite? 

- O doprinosima bi bilo bolje da 
drugi pričaju. Moj motiv bavljenja po-
litikom jest taj da pokušamo, s ljudima 
s kojima radim, nešto napraviti za tu 
sredinu u kojoj živimo. U Kastav sam 
se doselio 1997. godine, a u lokalnu 
politiku sam se uključio desetak godina 
kasnije. Kao što kaže Ivo Andrić, „sva-

Crekvina je 
pozornica koja 
mnoge umjetnike, 
čak i one svjetskog 
glasa, ostavlja bez 
riječi. Od nje treba 
doista napraviti 
najvažniju 
pozornicu na 
Kvarneru.

Umjetnost, odnosno 
glazba, mi nije samo 
„ispušni ventil“, 
već mnogo više od 
toga. To sam također 
„istinski ja“. Sve 
stvari u životu treba 
raditi sa strašću, 
uključujući posao, 
umjetnost, pa i 
politiku. 
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živale sredstva od Grada. Znajući ponešto o 
toj problematici predložio sam jednu pravnu 
strategiju koja je prihvaćena od strane tadaš-
njeg gradonačelnika. U suradnji s pravnicama 
koje zastupaju Grad u tom predmetu razradili 
smo pobjedničku pravnu strategiju i sada do-
bivamo jedan spor za drugim. A riječ je o mi-
lijunskim iznosima. 

Politika Vam nije primarna aktivnost. 
Građevinski ste poduzetnik, a posljednjih 
godina bavite se i kulturno-umjetničkim 
djelovanjem. Kad niste predsjednik Vije-
ća, kako Vam dan prolazi?

- Nikad nisam radio u javnom sektoru, 
niti ranije u socijalizmu. Radio sam u jed-
noj tvornici prvo kao financijski rukovodi-
telj, kasnije kao direktor, da bih nakon toga 
bio samostalni poduzetnik, što sam i danas. 
Mislim da bi takvo iskustvo, iz privatnog 
sektora, svakome bilo korisno. Jer tu ste od-

razgovor
govorni sami sebi. Kod ljudi bi se 
trebala ugraditi svijest da je daleko 
bolje i čovjeka primjerenije živje-
ti od svojih postignuća i probijati 
se kroz život vlastitim snagama, 
nego živjeti na nečijim „jaslama“. 
Uz poduzetništvo, način na koji 
se čovjek može najbolje ostvariti, 
je umjetnički izražaj. Umjetnost, 
odnosno glazba, mi nije samo „is-
pušni ventil“, već mnogo više od 
toga. To sam također „istinski ja“. 
Sve stvari u životu treba raditi sa 
strašću, uključujući posao, umjet-
nost, pa i politiku. 

Svojim glazbenim djelovanjem 
povezujete tradiciju sevdaha s lo-
kalnom baštinom... 

- U šali se volim nazivati „priš-
lićem“, što zapravo i jesam. Ali to 
ne znači da mi „prišlići“ nemamo 
senzibilitet za očuvanjem lokalne 
kulture, baštine i izričaja. Kao i 
mnoga druga mjesta, Kastav mora 
raditi kompromis između očuva-
nja kulturne i povijesne baštine i 
razvoja. Prebrzi razvoj dovodi do 
povećanja broja stanovnika do-
seljavanjem. Ti novi stanovnici 
imaju svoje potrebe, poput brige 
za djecu, komunalnih ulaganja, 
a s druge strane pune proračun 
koji omogućuje daljnji razvoj. No, 
ostaje pitanje uključivanja novo-
doseljenih u kulturni život grada, 
prihvaćanja tradicije mjesta u koji 
si doselio. S druge strane, tradici-
onalni baštinici domaće kulture, 
običaja, tradicije, žele da se „stare 
užanci ne zatru“, pa se pritom po-
malo i pribojavaju brojnosti novo-
pridošlih. Rješenje je, naravno, u 
međusobnom shvaćanju i prihva-
ćanju, a mi u Kastvu imamo taj fini 
osjećaj da treba čuvati stari identi-
tet Grada zasnovan na tradiciji, a i 
graditi novi identitet na temeljima 
te iste tradicije. 

Jedan ste od rijetkih Kastavaca 
koji je imao prilike nastupiti na 
kastavskoj Crekvini. Kakav je to 
osjećaj?

- Ah, izvrstan osjećaj. Teško se s 
ičim može usporediti, daje osjećaj 
mistike, posvećenosti... Crekvina 
je pozornica koja mnoge umjetni-
ke, čak i one svjetskog glasa, ostav-
lja bez riječi. Ne čudi da se ubraja 
među najljepše u našem kraju. Od 
nje treba doista napraviti najvažni-
ju pozornicu na Kvarneru.

ki čovjek je dužan zavičaju“. Iako sam 
ja rođen negdje drugdje, sada živim u 
Kastvu i Kastav je zavičaj moje djece. 
Mislim da bi svatko trebao dati nešto 
svom kraju. Ako vidiš nešto na drugači-
ji način, ako imaš neku ideju koju netko 
drugi nije smislio, ako svojim znanjem 
i stručnošću možeš doprinijeti, onda to 
trebaš napraviti. 

Kako vidite svoj doprinos razvoju 
Kastva?

- Najponosniji sam na jedan potez 
o kojem se malo zna. Imali smo veliki 
problem koji su neodgovornim po-
stupanjem proizveli oni koji su vodili 
financiranje radova na cesti Jurčići – 
Šporova jama. Postojala je opasnost da 
bi Grad Kastav dvostruko mogao platiti 
radove: izvođaču i bankama koje su te-
meljem nekih ugovora o cesiji potra-
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Prestalo je kucat još jeno velo kastafsko srce.  
Va  93. lete napustil nas je Vlatko Cetina.

Nažalost od njega se nisu mogli zadnji put 
oprostit si onisti ki su ga voleli, poštovali i su-
rađevali š njin.

Vlatko se je rodil 2. oktobra 1928. leta va 
Marićevoj kuće pul Kosi na starine svoje mami 
Marije. Osnovnu školu finil je va Kastve. 

Već kot otrok od trinajst let oćutil je su stra-
hotu i nepravdu talijanske okupacije. Mlad je 
va rate zgubil oca Ivana, Zvaneta Matešića. Po 
Vlatkotoven oce i  dveh barbeh, Jožete i Fra-
nete imenovan je potle rata dom na Šporovoj 
Jame: „Društveni dom braće Matešić”.

Kuću pul Jardas važgali su fašisti, a on je z 
mamun interniran va talijanski logori po keh je 
bil dve leta. Potle kapitulacije Italije vrnja se 
doma i priključuje partizanskemu pokretu, ak-
tivno dela va partizanskoj štamparije pul Kosi. 

Potle rata finil je školu za rezervnega oficira i 
unapređen je va čin majora. 

Već kot mladić namoral se je va svoju Bosiljku.
Finil je srednju poljoprivrednu školu va Po-

reče, a visoko obrazovanje va Zagrebe.
Bil je referent i voditelj stočarstva na poljo-

privrednen imanje va Vojvodine, del radnega 
veka delal je va 3. maje, bil je tajnik SIZ-a i se-
kretar sekretarijata za Narodnu obranu općine 
Rijeka.

Vavek aktivan va političken živote Kastafšći-
ni. Aktivno dela na elektrifikacije, asfaltiranje, 
vodovode i telefonije. Već va prven sazive zi-
bran je za gradskega vjećnika Grada Kastva.

Vlatko je bil strastveni lovac, čuda let tajnik i 
precednik Lovačkega društva „Lisjak”, Kastav.

Za njegovo delo Hrvatski lovački savez mu 
je dodelil odlikovanje trećega, drugega i prvega 
reda.

Čuda let je bil precednik saveza boraca 
NOR-a Kastav, kade se je boril za očuvanje 
svetle tradicije antifašizma Kastafšćini.

Bil je i član predsedništva KPD-a Ivan Ma-
tetić Ronjgov i član Upravnega odbora Nogo-
metnega kluba „Rijeka”.

Grad Kastav je prepoznal njegovo delo pa 
mu je 2013. leta dodelil Nagradu za životno 

VLATKO CETINA (02. 10. 1928. - 28. 10. 2020.)

Hvala Vlatkotu na sen ča je va  
živjenje storil i čemu nas je navadil

delo i to za izniman doprinos i zaslugi va druš-
tvenen, političken, gospodarsken i komunal-
nen napretke Kastva i Kastafšćini.

 Njigov životni put i nazori moru bit primjer 
budućen generacijan.

Vlatko je bil iznimno ponosan na svoju velu 
familiju, sini, nevesti, vnuki i praunuki. Volel 
jih je okupit, a zadnji put š njimi je proslavil 
svoj 92. rojendan.

Falet će Vlatko rodu, susedon, prijatelon, 
a posebno će njegovoj voljenoj Bosiljke fa-
let kunpanija s kun je bil puneh 75 let. Va 68 
let braka, čuda su tega storili, odgojili vrednu 
decu i vnuki, dočekali sedan praunuki.

Nažalost, se je manje judi njigoveh let. Neće 
bit već kega ča pitat, falet će njigovo velo 
živjensko iskustvo, savjet dobrega gospodara.

 Velo Hvala Vlatkotu na sen ča je va živjenje 
storil i čemu nas je navadil.

Arsen Jardas

IN MEMORIAM
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O kastavskoj Crekvini su do sada u stručnoj 
literaturi pisali Makso Peloza, Radmila 
Matejčić, Vesna Bauer Munić te Ervin 
Dubrović. U ovim radovima mogu se pro-

naći do sada istraženi povijesni podaci te opis crkve, na 
kojima se stoga ovim putem nećemo previše zadržavati. 
Namjera nam je posvetiti se konzervatorskom aspektu 
predmetne teme.

Makso Peloza pretpostavio je da je njezin arhitekt 
Giacomo Briano. Međutim za sada još nitko u isuso-
vačkim arhivima  o njoj nije pronašao nikakav podatak. 
Prema Radmili Matejčić Crekvina pripada tip dvoran-
skih crkava s bočnim kapelama karakterističnog tlocrta 
za 17. st..  Izvana ravno zaključeno svetište s bočnim 
prostorima dijeli jedinstveni zid. Zidovi su s unutrašnje 
strane, posebno sokl i dvojni pilastri, izvedeni od fino 
klesanog kamena.. Nepoznanica je kako je projektant 
mislio riješiti raspon svoda.

Crekvina početkom 20. st. s tek posađena dva drvoreda kestenova

Aktivnost uređenja Crekvine i njenog 
pretvaranja u ljetnu pozornicu odvija se 
u sklopu projekta „Povežimo se bašti-
nom“ Urbane aglomeracije Rijeka, pa će 
se 50 posto troškova projekta „teškog“ 
5,9 milijuna kuna financirati europskim 
sredstvima. Druga polovica osigurana je 
iz gradskog proračuna. 

Rok za izvođenje radova je šest mje-
seci, što znači da bi Crekvina u novom 
ruhu trebala biti spremna za ljetna do-
gađanja u Kastvu. Druga faza radova, 
prema projektu koji je osmislio glavni 
projektant Nenad Fabijanić, značit će sa-
naciju bočnih zidova nedovršene crkve, 
proširenje pozornice te platoa na kojem 
bi se postavilo gledalište.

- Projekt se svodi na intervencije u 
vrlo malim prostorima bočnih sakristija 
koje nikad nisu bile izgrađene do kraja, 
s novim izazovom, novim vremenom, 
novim materijalom i s funkcijom koja 
podržava događaj koji će se dogoditi na 
platou na kojem će biti Ljetna pozorni-
ca, na kojem će biti tribine i sjedalice za 
doživljavanje te iste fešte koja će se do-
goditi na pozornici, rekao je Fabijanić 
prilikom predstavljanja rezultata prve 
faze uređenja ovog povijesnog prostora.

Ukupna  vrijednost  projekta „Poveži-
mo se baštinom“, kojeg sufinancira Eu-
ropska unije iz Europskog fonda za regio-
nalni razvoj, iznosi 76.376.459,15  kuna. 
Iznos EU financiranja je 36.369.926,74 
kuna, a Grad Kastav je uključen s uređe-
njem trga Lokvina i lokaliteta Crekvina.

Davor Žic

UVOD

Ne sumnjamo da će i ovaj projekt dobiti 
zaslužene nagrade arhitektonske struke

 dr.sc. Željko BistrovićPiše

KONZERVATORSKI OSVRT NA 
PROJEKT OTVORENE POZORNICE 
NA KASTAVSKOJ CREKVINI 
NENADA FABIJANIĆA

gradske
vijesti
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R. Matejčić izriče žaljenje da 
građevina nije na vrijeme kon-
zervirana, bar u stanju u kojem je 
dočekala naše stoljeće. Sudbina 
ostataka Crekvine je bila takva 
da su bočne prostorije uz sveti-
šte kasnije betonirane, fuge na 
sjevernom zidu nestručno ispu-
njene cementnom žbukom. Kroz 
brod crkve je napravljen masivni 
iskop za infrastrukturu zbog čega 
je probijen zid svetišta te su de-
vastirani temelji pročelja. Prije 
sadnje drvoreda kestena unutar 
preimetra crkve izvađene su ka-
mene ploče crkvenog popločenja 
kojima je popločena šterna koju 
je dao sagraditi Kazimir Jelušić 
1898. godine.

Pitanje koje se do sada postav-
ljalo je koliko je crkva nastra-
dala u potresu, a raspravljalo se 
i o tome je li uopće dovršena. 
Južni dio zida uz svetište poka-
zuje ostatke veza, a arheološkim 
istraživanjima pronađeni su te-
melji zida južnog broda u kojem 
je na jednom dijelu djelomično 
sačuvan temelj polustupa niša, 
tj. kapela. Svetište je dovršeno 
u čitavoj elevaciji, te je bilo pre-
kriveno dvostrešnim krovom. 
Sačuvane su profilacije vijenca 
i svi otvori u svetištu. Prilikom 
radova na konzervaciji svetišta 
uočeni su, te konzervirani i pre-
zentirani ostaci žbuka i naliča, 
koji svjedoče da je svetište bilo u 
cjelosti dovršeno.

Projektom arhitekta Fabija-
nića stavljaju se u funkciju oba 
prostora desno od svetišta. Par-
ter unutrašnjosti crkve izvodi se 
popločenjem od betonskih pre-
fabrikata, čime se naglašava tlo-
crt crkve, koji danas nije jasno 
vidljiv. Ovime se dobija prostor 
koji ima funkciju pješačke zone 
te se djelomično izmješta par-

Spomen na carski jubilej 1898. godine 
povodom koga su posađeni kesteni na 

Crekvini i sagrađena komunska šterna

Crekvina obrasla u vegetaciju Komunska šterna u koju su ugrađene 
ploče sa Crekvine

redom zamjenskih stabala na poziciji 
nasuprotnoj polustupovima niša, što 
više nije samo naglašavanje tlocrta, 
već i okomite dimenzije crkve. Svi 
zidovi sačuvani u elevaciji konzervi-
raju se.

Ne sumnjamo da će i ovaj projekt 
arhitekta Nenada Fabijanića dobiti za-
služene nagrade arhitektonske struke. 
Kastav će time dobiti prostor na ponos 
svim Kastavcima, a ostalima biti još jed-
na atrakcija koja će ih privući u Kastav.

Prije sadnje drvoreda 
kestena izvađene su kamene 
ploče crkvenog popločenja 
kojima je popločena šterna 
koju je dao sagraditi Kazimir 
Jelušić 1898. godine

Crekvina 1970. godine s još uvijek dva drvoreda kestenova

king s područja Crekvine. Uklanjaju se 
i ostaci drvoreda dotrajalih i bolesnih 
kestena posađenih za vrijeme Kazimira 
Jelušića. Koji se nadomještavaju drvo-

Ne sumnjamo da će i ovaj projekt dobiti 
zaslužene nagrade arhitektonske struke
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gradske
vijesti

R ekonstrukcija Županij-
ske ceste od Kastva do 
Viškova, odnosno 550 
metara duge dionice 
koja prolazi kroz naselje 
Žegoti, završena je sre-

dinom studenog. Početkom prošlog mjeseca 
započelo je asfaltiranje prometnice od radne 
zone do križanja prema Brnčićima i Viškovu, 
a zahvaljujući lijepim danima izvođač radova, 
GP Krk, uspio je postaviti završni sloj asfalta 
i time omogućiti normalno odvijanje prome-
ta izrazito prometnom dionicom. Prema po-
dacima Županijske uprave za ceste, dnevno 
njome prolazi više od 10 tisuća vozila.  Upravo 
je visoka frekvencija prometa na ovoj cesti i 
bio razlog rekonstrukcije dijela koji godinama 
postoji kao „usko grlo“ vožnje od Kastva do 
Viškova. Radovi na cesti službenog naziva ŽC 
5021 počeli su u studenom prošle godine, a od 
samog početka znalo se kako će biti dugotrajni 
i zahtjevni. Planirani rok završetka radova bio 
je listopad 2020. godine, no objektivni razlo-
zi kao što je proljetni „lockdown“ te jesenski 
kišni dani, produžili su trajanje radova za oko 
mjesec dana.

No, rezultatom mogu biti zadovoljni i in-
vestitori iz ŽUC-a te Vodovoda i kanalizacije, 
ali i mještani dviju susjednih jedinica lokalne 
samouprave koju će ju najviše koristiti. Tako 
prometnica sada ima kolnik propisanih gabarita 
čime je omogućena veća protočnost prometa, a 
izgrađeno je autobusno ugibalište te nogostup u 
čitavoj dužini prometnice što znači daleko veću 
sigurnost putnika i pješaka. Ujedno je postav-
ljen sustav oborinske odvodnje, zamijenjeno 
550 metara transportnog cjevovoda te jednako 
toliko opskrbnog cjevovoda vodovodne mreže.

Investicija u samu prometnicu bila je vrijed-
na 5,25 milijuna kuna, od čega je Grad Kastav 
financirao 1,88 milijuna kuna. Dodatno, lokal-
na samouprava otkupila je i nešto više od 1.500 
kvadratnih metara zemljišta na kojem se gradilo, 
za što je iz proračuna izdvojeno 390 tisuća kuna. 

Vodovod i kanalizacija investirala je 3,3 milijuna 
kuna u zamjenu vodovodnih instalacija, a u projekt 
su bili uključeni i HEP – Elektroprimorje Rijeka 
te Hrvatski telekom. Sve radove izveo je GP Krk, 
dok je stručni nadzor na cestovnoj infrastrukturi 
obavio AG Projekt iz Kostrene, a na vodovodnim 
instalacijama Ured ovlaštenog inženjera građevi-
narstva Zoran Samaržija Hranilović iz Rijeke. 

Omogućena veća protočnost 
prometa i sigurnost sudionika

ZAVRŠENA REKONSTRUKCIJA ŽUPANIJSKE CESTE OD KASTVA DO VIŠKOVA

Planirani rok 
završetka 
radova bio 
je listopad 
2020. godine, 
no objektivni 
razlozi kao 
što je proljetni 
„lockdown“ te 
jesenski kišni 
dani, produžili 
su trajanje 
radova za oko 
mjesec dana

Davor Žic
Piše
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GOTOVA PRVA FAZA ZNAČAJNE GRADSKE INVESTICIJE

Svečano otvoreno novo groblje Kastav

Kastav je dobio novo po-
sljednje počivalište za 
svoje građane. Prigod-
no, pred blagdan Svih 

svetih, novoizgrađeno groblje u Že-
gotima blagoslovio je riječki nadbi-
skup, monsignor Ivan Devčić.

- Za nas vjernike, groblje je mjesto 
čekanja. Nakon što završimo jednu 
etapu svog putovanja, spremamo se 
za daljnji put, u novo nebo i novu ze-
mlju. Uskrsnuće je prijelaz iz smrt-
nog života u mjesto gdje će biti sve 
drugačije, kazao je tom prigodom 
monsignor Devčić.

U listopadu ove godine završena 
je prva od ukupno sedam planiranih 
faza investicije ukupno vrijedne 6,7 
milijuna kuna. Dosad je izgrađena 
prilazna cesta sa svom potrebnom 
infrastrukturom, mrtvačnica te jed-
no ukupno polje sa 151 ukopnim 
mjestom. Ta su mjesta raspoređena 
u pet grobnih redova sa 71 ukopnim 
mjestom odvojenih stazama te blok 
niša s 80 ukopnih mjesta u tri razine. 

- Kako se grad razvija i raste, vidje-
li smo da prostora za širenje groblja 
u samom centru više nema. A i sma-
tram da bi groblje trebalo biti izvan 
centra, na mjestu koje je lako do-
stupno i pristupačno automobilom, 
kako bi mu mogli lako prići i stariji 
građani, kazao je gradonačelnik Ka-
stva Matej Mostarac.

Vrijednost dosad realiziranih ra-

dova, uključujući i nadzor, iznosi 4,3 
milijuna kuna. Radove je izvela tvrtka 
GIT Varaždin, prema projektnoj doku-
mentaciji Jadranprojekta iz Rijeke, a za 
nadzor je bio zadužen Herman projekt 
iz Ičića. Interes građana za grobnim 
mjestima već sada je značajan.

- Interes je stvarno velik. Ljudi 
danas očito razmišljaju na način da 

žele osigurati svoje posljednje počivali-
šte, stoga imamo dosta upita za kupnju 
grobnih mjesta unaprijed, objasnio je 
Mostarac, dodavši kako se cijena uku-
pnih mjesta formira prema trošku nje-
gove izgradnje.

Cjeloviti projekt izgradnje i uređenja 
novog groblja u Žegotima predviđa uređe-
nje prostora površine 29 tisuća kvadratnih 
metara na čestici čiji je najveći dio Grad 
Kastav dobio u vlasništvo zamjenom vla-
sništva sa Župom sv. Jelene. Manji dio osi-
guran je otkupom od građana.

- Kazao sam nadbiskupu: „To što ima-
mo na ovom prostoru, to je nama narod 
darovao. Bio bi red da im to sada i na 
neki način vratimo“. Tako smo došli do 
tog sporazuma, kazao je bivši kastavski 
župnik Franjo Jurčević koji je sudjelo-
vao u osiguravanju lokacije za izgradnju 
novog groblja.                            Davor Žic

Za nas vjernike, groblje je mjesto čekanja. Nakon što završimo jednu etapu svog putovanja, 
spremamo se za daljnji put, u novo nebo i novu zemlju, kazao je uoči blagoslova riječki 
nadbiskup, monsignor Ivan Devčić

Grad Kastav uskoro namjerava krenuti u izgradnju druge faze, koja 
će imati još 200 ukopnih mjesta i tako dugoročno zadovoljiti potrebe 
kastavskog stanovništva. Druga faza trebala bi završiti krajem iduće 
godine. 

- Posljednje počivalište je mjesto posebnog pijeteta. Zato ovom pro-
jektu pristupamo s posebnim sentimentom i posebnom pozornošću. 
Nastavljamo dalje s investicijom, ovo je zona u kojoj smo predvidjeli 
zadovoljenje potrebe Kastva za idućih sto godina. Imamo mjesto koje 
će biti mirno, ugodno, na kojem će ljudi moći ispratiti svoje bližnje i 
uvijek im se vratiti, zaključio je Mostarac. 

U drugoj fazi još 200 ukopnih mjesta
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Uslijed daljnjeg razvoja 
bolesti COVID-19, a s 
ciljem ublažavanja nega-
tivnih ekonomskih po-

sljedica, očuvanja poslovanja i zadr-
žavanja dosadašnjih zakupnih odnosa 
u poslovnim prostorima u vlasništvu 
Grada Kastva kao i pomoći i raste-
rećenja građana, gradonačelnik Matej 
Mostarac predložio je novi paket mjera 
pomoći poduzetnicima i građanima sli-
čan onom proljetnom i prilagođen ak-
tualnoj situaciji. 

Korisnici površina javne namjene 
koji imaju postavljene ugostiteljske 
terase na istima oslobođeni su od ob-
veze plaćanja naknade za korištenje 
površine javne namjene u svrhu obav-
ljanja ugostiteljske djelatnosti za raz-
doblje od 01. studenog 2020. godine 
do 31. ožujka 2021. godine.

Ovim mjerama nastoji se omogući-
ti poduzetnicima koji se bave djelat-
nostima koje su direktno pogođene 
posljedicama uzrokovanim pandemi-
jom bolesti COVID - 19   da prebro-
de otežane uvjete poslovanja, kao i da 
se zadrže dosadašnji zakupni odnosi 
u poslovnim prostorima u vlasništvu 
Grada Kastva.

Radi rasterećenja roditelja čija djeca 
pohađaju vrtiće u mreži Grada Kastva, 

U vodovod i oborinsku odvodnju  
uloženo 2,5 milijuna kuna

U protekloj godini u vodovod i sustav oborinske odvodnje, Grad Kastav uložio 
je 2,5 milijuna kuna. U Jurčićevoj ulici gradi se 183 metra dug vodovodni ogranak. 
Investitor je KD Vodovod i kanalizacija Rijeka, a radovi se financiraju iz naknade 
za razvoj Grada Kastva, odnosno iz cijene vode koju plaćaju naši građani i uz su-
financiranje Hrvatskih voda. Ugovorena vrijednost investicije je 466 tisuća kuna 
bez PDV-a. Ovih su dana krenuli radovi na gradnji vodovoda i odvodnje u Prolazu 
Ivana iz Kastva, vrijedni 655 tisuća kuna bez PDV-a, a počinju i radovi u ulici Bro-
zovo, vrijedni više od 500 tisuća kuna bez PDV-a. 

Većina mjera odnosi se na 
razdoblje od 1. studenog  
do 31. ožujka

gradske
vijesti

Pomoć građanima i poduzetnicima

DRUGI PUT U 2021. DONESEN PAKET MJERA S CILJEM 
UBLAŽAVANJA NEGATIVNIH EKONOMSKIH POSLJEDICA

u slučajevima nemogućnosti provođe-
nja odgojno – obrazovnog rada zbog 
izricanja mjere samoizolacije od strane 
nadležne epidemiološke službe čitavoj 
odgojno-obrazovnoj skupini, roditelji 
se oslobađaju od obveze sudjelovanja 
u ekonomskoj cijeni vrtića za vrijeme 
trajanja mjere samoizolacije.

Kao mjera pomoći nezaposle-
nim osobama s prebivalištem na 
području Grada Kastva koje su 
prijavljene kod nadležne službe 
za zapošljavanje kao nezaposle-
ne, po prvi će puta biti isplaće-
na jednokratna novčana pomoć 
u iznosu od 250 kuna.
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Na zadnjoj sjednici Gradskog vije-
ća Grada Kastva donijeta je Odluka 
o uređenju prometa od Trga Matka 
Laginje do Crekvine i to – jednogla-
sno. Donošenju odluke prethodile 
su konzultacije s predstavnicima 
stanara stare gradske jezgre, te su u 
prethodni prijedlog, koji je bio od-
bijen, uvrštene manje korekcije.

Primjerice, u odnosu na raniji pri-
jedlog odluke povećan je broj vozila 
za koja se može ostvariti pravo pro-
metovanja i parkiranja u Zoni, tako 
da pravo imaju fizičke osobe koje s 
prebivalištem ili boravištem u Zoni 
i osobe koje su vlasnici odnosno 
korisnici vozila, za vozila u njihovu 
vlasništvu odnosno na kojima imaju 
pravo korištenja. Ranije je dozvola 
bila ograničena s najviše dva vozila 
po kućanstvu.

Uz paket mjera za poduzetnike i građane, 
Grad Kastav promijenio je i Odluku o soci-
jalnoj skrbi kako bi se kroz povećanje cenzusa 
njome obuhvatio što veći broj potrebitih gra-
đana. Razlog izmjenama je povećanje troškova 
života i pad standarda naših sugrađana uzroko-
van, između ostalog, i posljedicama pandemije 
bolesti COVID-19. 

Povećani su svi prihodovni cenzusi za 200 
kuna pa sada jednočlano kućanstvo da bi ostva-
rilo neki od oblika socijalne pomoći mora ima-
ti prihod manji od 2.300 kuna (do sada 2.100), 
dvočlana obitelj 3.200 kuna (do sada 3.000), 
tročlana 4.200 (do sada 4.000) i četveročlana 
5.200 (do sada 5.000). Za svakog daljnjeg čla-
na prihod se uvećava za 750 kuna, a do sada 
je bilo 650 kuna. Povećan je iznos jednokratne 
financijske naknade s 900 na 1.200 kuna. 

Novost je i subvencija u iznosu 25 posto pro-
duženog boravka za djecu roditelja koji prima-
ju dječji doplatak kao i mogućnost da veći broj 
ljudi zatraži neki oblik socijalne pomoći. Do 
sada je to mogao samo korisnik, a sada i njegov 
bračni drug, djeca, skrbnik ili udomitelj. 

Cilj je da što više sugrađana dozna da možda 
ostvaruju pravo na pomoć stoga svi pogledaj-
te oko sebe, informirajte o cenzusima svoje 
susjede za koje smatrate da bi im dobro doš-
la pomoć u ovim teškim vremenima, kazao je 
gradonačelnik Matej Mostarac. 

Povećanjem cenzusa Grad Kastav se pribli-
žio gradovima s najjačim programima socijal-
ne skrbi u okruženju.

Povećani  
prihodovni  
cenzusi za  
200 kuna

Kreće novi režim 
prometovanja unutar 
stare gradske jezgre

ODLUKA O SOCIJALNOJ SKRBI NOVA ODLUKA O UREĐENJU PROMETOVANJA  
OD TRGA MATKA LAGINJE DO CREKVINE

Povećan je i iznos jednokratne 
financijske naknade s 900 na 
1.200 kuna

Ovih su dana završeni 
i radovi na zamjeni 
stupića te se očekuje 
da će novi režim 
prometovanja krenuti s 
početkom 2021. godine

Novom odlukom propisuje se 
ovlast gradonačelnika da može, 
u slučaju izvanrednih okolnosti 
koje onemogućuju korištenje 
parkirnih površina predviđenih 
odlukom kroz duže vremensko 
razdoblje, posebnim aktom pro-
pisati da se za pakiranje mogu 
koristiti i druge površine unutar 
stare gradske jezgre. To se odno-
si na aktualne radove na Crekvi-
ni pa će korisnici iz predložene 
odluke imati pravo parkiranja 
na nadziranoj parkirnoj površini 
iza Crekvine nakon što se ona 
uredi.  

Korisnici poslovnih prostora 
imaju pravo na jedno vozilo, a 
hotel na jedno službeno vozilo i 
pet vozila gostiju istovremeno. 
Vlasnici nekretnina bez pre-
bivališta imaju pravo na jedno 
vozilo.

Ovih su dana završeni i rado-
vi na zamjeni stupića na ulazu u 
staru gradsku jezgru te se oče-
kuje da će novi režim prometo-
vanja krenuti s početkom 2021. 
godine.
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Ukupno 12 poduzetnika dobilo je sredstva u visini do 10.000 kuna kroz tri skupine potpora

KASTAVSKI PODUZETNICI ZADOVOLJNI PROGRAMOM BESPOVRATNIH POTPORA

oniranje kamata na poduzetničke 
kredite uz pomoć HBOR-a. S 
ovom bankom za obnovu i razvoj 
Grad Kastav je sklopio ugovor o 
poslovnoj suradnji sa svrhom fi-
nanciranja poduzetništva na po-
dručju Kastva. Temeljem takvog 
ugovora HBOR će prihvatljivim 
korisnicima osigurati kreditna 
sredstva izravno ili putem po-
slovne banke, a Grad će prora-
čunom osigurati sredstva za sub-
venciju kamate na poduzetničke 
kredite. Ovu mjeru koristi tvrtka 
Va-Ta metalik.

- Dižem kredit preko HBOR-a, 
a Grad Kastav će mi sufinancirati 
kamatu. S tim sredstvima ću za-
vršiti radnu halu, a bez njih bi mi 
to bilo puno teže i puno bi duže 
trajalo. Ovako je kamata puno 
manja nego kod komercijalnog 
kredita i to mi je pomoglo. Su-
radnja s gradskom upravom je 
jako dobra. Sve najbolje mogu 
reći o njima, ponosan sam što 
sam građanin i gospodarstvenik 
grada Kastva, kazao je vlasnik 
tvrtke Milenko Šarić.

Pohvale za pojednostavljenu 
administrativnu proceduru 

lako kupiti bez potpore, a sredstva 
koja dobijemo od Grada Kastva 
će nam omogućiti da pokrijemo 
40 posto troškova. Što se papi-
rologije tiče, Grad Kastav je to 
odradio korektno i pojednostavio, 
no ova korona je malo zakompli-
cirala dobavljanje papirologije od 
državnih institucija. Svakako se 
radi o kvalitetnoj i dobroj mjeri za 
poticanje poduzetništva, rekao je 
vlasnik i direktor Ekrem Emšo. 

Uz bespovratne potpore, za fi-
nanciranje poduzetništva predvi-
đena je i četvrta mjera - subvenci-

Kastavski poduzetnici i ove su godine dobi-
li mogućnost svoje poslovanje unaprijediti 
bespovratnim potporama iz programa za 
razvoj malog gospodarstva na području gra-

da Kastva. Ukupno 12 poduzetnika dobilo je sredstva 
u visini do 10.000 kuna kroz tri skupine potpora. Grad 
Kastav tako je sufinancirao inicijalne troškove pokreta-
nja gospodarske aktivnosti poduzetnika početnika, naba-
vu i ugradnju opreme i strojeva te uvođenje IT sustava 
i aplikacije u poslovanje. Javni natječaj objavljen je po-
četkom rujna, na raspolaganju je privatnom sektoru bilo 
100 tisuća kuna, a predviđena sredstva iskorištena su u 
potpunosti. 

- U ovoj situaciji bilo kakva pomoć naravno da je do-
bra i korisna za poduzetništvo. Mi s Gradom Kastvom 
surađujemo koliko god je moguće i podržavamo gradske 
manifestacije. Kastav ima korektan odnos prema svojim 
poduzetnicima, a ova potpora pomoći će daljnjem razvo-
ju našeg poslovanja, kazao je vlasnik tvrtke Interadria SC 
Klaudio Brnečić, čija je tvrtka među primateljima ovogo-
dišnjih potpora. 

S dodijeljenim sredstvima potpore poduzetnici mogu 
pokriti do 50 posto prihvatljivih i dokumentiranih troško-
va. Tako mogu nabaviti ili ugraditi opremu i strojeve, po-
krenuti poslovanje ili unaprijediti informatički sustav tvrt-
ke, napraviti internetske stranice... Mjeru nabavke opreme 
koristit će građevinska tvrtka E3. 

- Mjera će sigurno pomoći našem poslovanju. Nabavit 
ćemo kancelarijski kontejner koji ne bismo mogli tako 

Dižem kredit 
preko HBOR-a, 
a Grad 
Kastav će mi 
sufinancirati 
kamatu. S tim 
sredstvima ću 
završiti radnu 
halu.

Milenko Šarić

Davor Žic
Piše

gradske
vijesti
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KASTAV JE DOBIO PRVU GRADSKU 
APLIKACIJU NAMIJENJENU GRAĐANIMA

KastApp  
najbrži put  
do informacija  
i rješenja  
problema

Kastav je dobio svoju prvu gradsku 
aplikaciju KastApp namijenjenu pri-
je svega građanima Kastva kako bi 
bili što više informirani i kako bi na 

što jednostavniji način mogli riješiti neki svoj pro-
blem ili se uključiti u proces donošenja odluka. 
S radom aplikacije upoznat će se mjesni odbori, 
a predstoji i promocija s ciljem uključivanja što 
većeg broja korisnika. 

Naša strategija Smart city polako se bliži kraju 
razdoblja koje obuhvaća, jer je započela 2017. i 
završava 2021. godine. Sa zadovoljstvom mogu 
reći da je svakim danom ispunjeno sve više ciljeva 
čime smo utjecali na standard života naših građa-
na u brojnim segmentima, a na nekim područjima 
ostvarili znatne uštede. Tu prvenstveno mislim na 
projekt modernizacije javne rasvjete koji gotovo 
sam sebe isplaćuje zahvaljujući uštedama od 70 
posto, istaknuo je prilikom predstavljanja aplika-
cije gradonačelnik Kastva Matej Mostarac. 

Što se tiče sudjelovanja građana u odlučivanju, 
gradonačelnik ističe da ovakav oblik komunikaci-
je omogućava i provođenje mini e-referenduma 
čime će komunikacija građana i Gradske uprave 
doći na jednu sasvim novu razinu. 

Smatram da je e-demokracija budućnost, a na-
žalost i u ovom trenutku pandemije vidimo koli-
ko digitalizacija društva   olakšava život građani-
ma. Sva naša rješenja od javne rasvjete, pametnih 
autobusnih čekaonica, gradske aplikacije... imaju 
mogućnost nadgradnje stoga ćemo i nadalje pra-
titi i implementirati nova rješenja, kazao je gra-
donačelnik.

Grad Kastav je među prvima u Hrvatskoj razvio 
cjelovitu strategiju pametnog grada s ciljem da se 
unaprijedi rad gradske uprave i poboljša kvaliteta 

Grad Kastav jedan je od  onih gradova koji najozbiljnije shvaćaju važnost primjene 
pametnih rješenja kao podrške upravljanju grada, donošenju odluka i planiranju, ističe 
Vedran Kružić, ravnatelj Regionalne razvojne agencije Primorsko-goranske županije

života. Tu se prije svega misli na 
digitalizaciju svih nabavnih pro-
cesa i uvođenje softvera za pro-
vođenje postupka javne nabave.

U strategiji Grada Kastva pa-
metni grad je definiran kao sre-
dina koja koristi informacijske 
i komunikacijske tehnologije 
za poboljšanje kvalitete života i 
standarda svojih građana, dopri-
nosi učinkovitosti, dostupnosti 
i kvaliteti javnih usluga te pove-
ćanju konkurentnosti, pa je tako 
najavljen razvoj i uvođenje plat-
forme za e-demokraciju, putem 
koje putem koje će građani moći 
glasati o inicijativama gradske 
uprave, slati prijedloge, mišljenja 
i kritike, te preko koje će se odr-
žavati e-sjednice i e-referendumi. 

Projekte Grada Kastva pohva-
lio je i Vedran Kružić, ravnatelj 
Regionalne razvojne agencije 
Primorsko-goranske županije:

Grad Kastav jedan je od  onih 
gradova koji najozbiljnije shva-
ćaju važnost primjene pametnih 
rješenja kao podrške upravlja-
nju grada, donošenju odluka 
i planiranju. Primarna uloga 
uvođenja inovativnih rješenja 
usmjerena je prema podizanju 
kvalitete i standarda života gra-
đana, participacije građana i 
stvaranja čvršće i povezanije za-
jednice. Kastav je jedan od vo-

dećih hrvatskih manjih gradova 
u razvoju koncepta pametnih 
gradova. Smatram da i manji 
gradovi mogu postati pametni. 
Razvoj koncepta pametnog i 
održivog grada može se primi-
jeniti na gradove svih veličina. 
Ponosan sam što sam jedan od 
autora navedenog dokumen-
ta koji su podržali vodeći ljudi 
Grada Kastva. Gradska aplika-
cija KastApp, pametne auto-
busne stanice s najavom dolaska 
autobusa, inteligentna javna 
rasvjeta, pokrivanje važnih pu-
nktova Hot Spot bežičnim in-
ternetom, uvođenje digitalnih 
rješenja u upravu i javnu nabavu 
te inovativni načini financiranja 
objekata za društvenu namjenu 
samo su neka od rješenja koja su 
proizašla iz holističkog razvoja 
pametnog grada i u postupku su 
implementacije. Izgradnja pa-
metnih naselja u gradu koji sve 
više privlači stanovnike također 
je u dugoročnim planovima, ka-
zao je Kružić.

U prvim tjednima rada aplika-
cije u nju se uključio veliki broj 
korisnika koji su tako vrlo brzo 
riješili neke komunalne proble-
me. U narednom razdoblju slije-
di jača promocija s ciljem uklju-
čivanja novih korisnika.

Davor Žic
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Elide BabićMartina Nobilo Marija LancFilip Konić

ZBOG IZNIMNH USPJEHA, GRAD KASTAV 
POVEĆAO BROJ STIPENDIJA U proračunu je 

za srednjoškolske 
i studentske 
stipendije 
osigurano više od 
325.000 kuna

Grad Kastav ove je 
godine dodijelio 
čak 30 gradskih 
stipendija učenici-

ma srednjih škola. Prošle godi-
ne dodijeljeno ih je 20, no ove 
godine pristigao je znatno veći 
broj prijava učenika koji su po-
stigli izvanredne rezultate stoga 
je odlukom gradonačelnika Ma-
teja Mostarca povećan broj. 

Prema kriterijima za stipendi-
ranje izvrsnih učenika stipendi-
je su dobili: Laura Afrić, Marija 
Lanc, Dora Kostelac, Nika Sveš-
ko, Luka Pustahija, David Gla-
žar, Elide Babić, Darja Zorić, 
Elena Kenda, Dorian Jurešić, 
Matea Savić, Veronika Pejić, Je-
lena Braut, Lucija Žeželj, Anto-
nio Trubić i Lucijan Mofardin. 
Prema kriterijima za stipendira-
nje redovnih učenika stipendije 
su dobili: Lucija Belović, Evelin 
Abdić, Lora Zubak, Martin Ter-
lević, Petra Jurčić, Klara Pavlo-
vić, Nikolina Pravdica, Sara Kr-
čelić i Nika Grgurić. Sportske 
stipendije dobiti će Toni Kukec, 
Nina Valentić, Lucia Jović, Da-
vid Špiljak i Darija Šnajder.

Učeničke stipendije iznose 
600 kuna mjesečno. 

Grad Kastav dodijelio je stipendije i najboljim studen-
tima. Prema kriterijima za stipendiranje izvrsnih učenika 
stipendije su dobili: Nina Romac, Anamarija Perčić, Ivona 
Žuža, David Rumora, Elizabeta Kostelac, Matija Belović, 
Doris Štimac, Marija Marković, Vedrana Nefat, Sara Pre-
beg, Giovanna Dashi, Lorena Zavidić, Nika Vrabec, Filip 
Konić i Martina Nobilo. Prema kriterijima za stipendi-
ranje redovnih učenika stipendije su dobili: Karla Leko, 
Nikola Čolić, Mia Škaljac, Dino Bobanović, Ana Marija 
Ostić, Lucija Pustahija, Ana Miškulin, Klara Babić. Sport-
ske stipendije dobivat će Lucia Battaia i Marta Despoto-
vić, a stipendije za deficitarna zanimanja: Dorotea Čučak, 
Paula Tepuš, Dorotea Jelovica, Maja Jurić i Lucija Hadro-
vić-Pavišić.

Studentske stipendije Grada Kastva iznose 700 kuna 
dok stipendija za deficitarna zanimanja iznosi 1.000 
kuna. U proračunu je za sve stipendije osigurano više od 
325.000 kuna.

Filip Konić, student koji je dobio stipendiju za izvr-
snost, kaže da je već nekoliko puta i tijekom srednje škole 
bio stipendist Grada Kastva. 

- Ove godine Grad je nagradio veliki broj srednjoškolaca 
i studenata, i to mi je iznimno drago jer znači da se naš trud 
prepoznat. Upisao sam Fakultet elektrotehnike i računar-
stva u Zagrebu i ovaj mjesečni iznos bit će mi dodatna po-
moć. Smatram da je projekt stipendija hvalevrijedan pogo-
tovo zato što se potiču deficitarna zanimanja, izjavio je Filip.

Elide Babić je upisala prvi razred Gimnazije Andrija 
Mohorovičić, smjer s pojačanim predmetom matematike. 
Svih osam godina osnovne škole bila je odlična učenice pa 
je ove godine proglašena učenicom generacije:

- Jako sam zadovoljna što mi je Grad Kastav omogućio 
da dobijem stipendiju. S obzirom na to da živim sa rodi-

Srednjoškolci i studenti 
ponos cijelog grada

teljima, novac ću koristiti kao 
džeparac, izjavila je Elide.

Mariji Lanc ovo je treća go-
dina stipendiranja:

- Maturantica sam i poha-
đam 4. razred u Salezijanskoj 
klasičnoj gimnaziji u Rije-
ci. Potpora Grada mi puno 
znači i pomaže. Iako je nov-
čana nagrada vrlo korisna, 
od velike mi je važnosti ne-
prekidno podupiranje koje 
Grad Kastav pruža mladima i 
učenicima. Lijepo je kada se 
dugogodišnji trud prepozna 
te me to dodatno motivira da 
nastavim s ulaganjem u svo-
je obrazovanje, zaključila je 
Marija.

Martina Nobilo je dobila sti-
pendiju u kategoriji izvrsnosti. 

- Studiram na Fakultetu za 
strojarstvo i brodogradnju 
u Zagrebu i ovaj mjesečni 
iznos mi prilično znači jer nji-
me uspijem platiti stanarinu 
u domu. Nama koji živimo 
daleko od kuće stipendija 
predstavlja veliku novčanu 
pomoć. Mogu se pohvaliti da 
istu dobivam već sedam godi-
na jer sam bila stipendist već 
u srednjoj školi, kaže Martina.
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Petar Maraš jedan je od najpo-
znatijih predstavnika srbijan-
skog kriminalnog podzemlja. 
Mladi i nadobudni „profesiona-

lac“ strelovito se uspinjao ljestvicom moći 
sve dok od preminulog mafijaškog „bosa“ 
Cara nije „naslijedio“ cijeli imperij ilegal-
nih aktivnosti. No, kada se ispostavi da 
Carev srčani udar nije bio fatalan, Maraš 
priskače u pomoć bivšem mentoru i oboji-
ca završavaju – u Kastvu.

Nema razloga za brigu kod građana Ka-
stva, jer Maraš i Car nisu stvarne osobe već 
ključni likovi iz najvećeg hita regionalne 
kinematografije posljednjih godina, krimi-
ća „Južni vetar“ koji je u Srbiji i susjednim 
zemljama obarao rekorde gledanosti, zau-
stavivši se na brojci većoj od milijun i pol 
gledatelja. Film je dobio nastavak u igra-
noj seriji, a tijekom ove godine snima se i 
njegov drugi dio, „Južni vetar: Ubrzanje“ 
u kojem uloge Cara i Maraša ponavljaju 
Miki Manojlović i najsjajnija mlada zvi-
jezda filmske scene bivše Jugoslavije, Petar 
Biković, koji paralelno gradi i zapaženu 
holivudsku karijeru. 

Važnu „ulogu“ u filmu igra i sam grad 
Kastav, u kojem je filmska ekipa sredinom 
listopada snimala akcijske scene. Među 
pedesetak glumaca i filmskih radnika koji 
su „celuloidnom magijom“ obavili prostor 
od Trga Matka Laginje do Lokvine bio je i 
hrvatski glumac Goran Navojec.

Mislim da će Kastav postati tražena lokacija za snimanje, 
ne samo zbog svojeg položaja i izgleda grada, nego i zbog 
truda koji ljudi ulažu i logistike koja nam je pružena, kazao 
je redatelj filma Miloš Avramović

GRAD NA BREGE IMA SVE OZBILJNIJE FILMSKO ISKUSTVO

Davor Žic
Piše

- Ovdje smo snimali samo jedan dan, 
ali žao nam je što toga nije bilo više. 
Zahvaljujem se gradskoj upravi i svim 
građanima koji su se zaista pokazali kao 
pravi domaćini i omogućili nam da se 
osjećamo maksimalno 
ugodno. Mislim da će 
Kastav i nakon ovog 
filma postati tražena 
lokacija za snimanje, ne 
samo zbog svojeg po-
ložaja i izgleda grada, 
nego i zbog truda koji 
ljudi ulažu i logistike 
koja nam je pružena, 
kazao je redatelj filma Miloš Avramović. 

Kastav već ima ozbiljno iskustvo 
filmskog, odnosno televizijskog seta, 
jer u gradu se snimala i hrvatska serija 
„Novine“ koja je putem video-platfor-
me Netflix postala dostupna milijuni-
ma gledatelja diljem svijeta. 

- Kastav ima veliki potencijal posta-
ti poželjnom destinacijom za filmaše 
i svojevrsni „kvarnerski Dubrovnik“ 
čije su zidine česta kulisa za filmske 
ekipe. Imamo zidine, imamo prekra-
san pogled na otoke i more, spoj urba-
nog i povijesnog, mnogobrojne šum-
ske šetnice, još puno toga može biti 
zanimljivo filmskim ekipama, rekao je 
gradonačelnik Matej Mostarac.

Glavni glumac Miloš Biković dodao 
je da zbog Kastva i promijenjen sce-

U Kastvu je 
snimanje bilo 
vrlo lako i 
vrlo lijepo
Miloš Biković

Ekipa „Južnog vetra“ 
oduševljena Kastvom

narij kako bi grad postao stvarna lokacija 
u filmu.

- Volio bih da smo malo duže ostali, da 
smo imali i neke slobodne dane. Žao mi je i 
što smo snimali, što nismo samo došli. Ni-

sam dosad znao za ovaj 
grad, ali vrlo rado ću se 
vratiti kad budem imao 
priliku, rekao je Biković, 
jedna od najvećih regi-
onalnih filmskih zvijez-
da. U filmu tumači Petra 
Maraša, centralnog lika 
koji je radnju prvog di-
jela filma pokrenuo kada 

je ukrao auto „pogrešnom tipu“ – vođi su-
parničkog klana Golubu, posljednjoj ulozi 
koju je odigrao veliki Nebojša Glogovac.

- Petar Maraš je jedan čovjek koji je od 
nestašnog momka, mangupa koji je počeo 
da krade kola, postao šef podzemlja. Drugi 
dio se zove „Ubrzanje“ zato što takve odlu-
ke o ulasku u podzemlje vrlo brzo donose 
posljedice i ubrzavaju vaš život do te mjere 
da postaje vrlo dinamičan, ali s mogućno-
šću da se svakog trenutka završi, rekao je 
Biković.

Kastvom je, dodao je, oduševljen i sva-
kako se planira vratiti u „grad na brege“.

- U Kastvu je snimanje bilo vrlo lako i 
vrlo lijepo. Prije svega, zato što je grad sam 
po sebi predivan. Logistika je bila izvan-
redna, a praktički smo iz hotela izlazili na 
set, zaključio je Biković. 
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mladi

Ova 2020.godina bliži se kraju. Nije to bila 
godina kakvu smo svi očekivali. Nisu se re-
alizirali svi naši planovi, a ni naše želje. Ni u 
kom slučaju godina za pamćenje. Barem ne 

u onom pozitivnom smislu. A o njoj će se, nažalost, priča-
ti još jako dugo. Kako god bilo, i naši najmlađi su osjetili 
sve nedaće pandemije koja nas je pogodila. U kastavskom 

vrtiću se zato trude da bar ovo predblagdansko doba bude veselije 
i dječici ugodnije.

Kako se spremaju za taj blještavi period, pitali smo ravnateljicu 
Helenu Ninković Budimlija.

- Pomalo, ali oprezno ulazimo u prosinac - najljepši mjesec u go-
dini. To je vrijeme ljubavi, darivanja i druženja. U vrtiću smo svake 
godine posebnu pozornost pridavali upravo blagdanskom ozračju i 

Ovogodišnja božićna predstava  
preseljena u virtualni svijet

U KASTAVSKOM VRTIĆU NE NEDOSTAJE BLAGDANSKOG  OZRAČJA

Cilj nam je stvoriti mjesto koje će nam davati nadu za bolje sutra i koje će 
nas odvratiti, makar nakratko, od svih vanjskih problema i poteškoća, kaže 
ravnateljica Helena Ninković Budimlija

Patrizia Chiepolo MihočićPiše

Veselje makar na jedan dan Neizostavni Orašar
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ustrajanju na druženju i stvaranju bliske su-
radnje s roditeljima, ali i svim djelatnicima 
unutar vrtića. Dosad smo ovo blagdansko 
vrijeme obilježavali tradicionalnim božić-
nim sajmom, a od prošle godine Festiva-
lom tolerancije, božićnim predstavama za 
najmlađe i brojnim drugim događanjima. 
Ove ćemo godine dočarati blagdansko ve-
selje sukladno epidemiološkim uvjetima. 
Krajem studenog započeli smo stvaranjem 
božićne bajke u našem vrtiću. Postavili smo 
božićne ukrase po hodnicima, predsoblju, 
zbornici, okitili smo božićno drvce, a odga-
jatelji su s djecom, započeli ukrašavati svoje 
sobe. Ove godine nastojimo dočarati pravu 
božićnu bajku za svu djecu koja pohađaju 
vrtić te sve djelatnike vrtića. Cilj nam je 
stvoriti ugodno blagdansko ozračje i atmos-
feru, stvoriti mjesto koje će nam davati 
nadu za bolje sutra i koje će nas odvratiti, 
makar nakratko, od svih vanjskih problema 

i poteškoća. Božićnu bajku upotpunit ćemo 
predstavama za najmlađe, u malo drugači-
jem izdanju nego što smo to činili prošlih 
godina. Naime, ovogodišnja božićna pred-
stava bit će u virtualnom izdanju. Naše 
marljive odgajateljice već punom parom 
rade na stvaranju nove božićne predstave 
koju ćemo snimiti i koja će biti dostupna u 
svim objektima našega vrtića. Ideja je pro-
izašla iz novouvedene prakse u Kastafskim 
sardelicama. Uz puno truda, vremena i raz-
mijenjenih ideja odgajatelja, naši jasličari 
dobili su medijski centar. Uspostavljena je 
suradnja i s Art kinom koje nam je omogu-
ćilo gledanje kazališnih predstava u našem 
vrtiću - svaka skupina ima svoj termin u 
medijskom centru te se strogo poštuju epi-
demiološke mjere. Sukladno tome, naše 
najmlađe očekuje i božićna predstava naših 
odgajateljica. S obzirom na to da nam je su-
radnja s roditeljima iznimno važna, pogoto-
vo u uvjetima u kojima se nalazimo, nasto-
jat ćemo ih i dalje svakodnevno informirati 
o aktivnostima unutar vrtića i tako s njima 
podijeliti našu božićnu bajku. Uz dobru vo-
lju i nastavak dobre suradnje možemo sku-
pa prebroditi ovu pandemiju stoga Vam svi-
ma od srca želimo ugodne blagdane, puno 
sreće, veselja, a posebice zdravlja, rekla nam 
je ravnateljica Helena Ninković Budimlija. 

Moje mjesto pod suncem
Ove godine kastavski vrtić će organizirati humanitarnu akciju i 
tako poduprijeti rad projekta Moje mjesto pod suncem, odnosno 
programa socijalnog uključivanja i osnaživanja djece u riziku od 
siromaštva koji već šestu godinu u Rijeci provodi udruga Centar za 
kulturu dijaloga. 

Snjegović u sobi

Toplina blagdana
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avršilo je prvo polugo-
dište u ovoj čudnovatoj 
školskoj godini. Naža-
lost, kako u svim škola, 
tako i u Osnovnoj školi 
„Milan Brozović“ Ka-
stav, taj prvi dio kuri-
kularnog programa od-

vijao se bez ikakvih dodatnih aktivnosti. 
Od samog početka bili smo posvećeni 

nastavi i tome kako organizirati školu i 
rad u doba pandemije – rekla je ravnate-
ljica Sandra Krpan.

- Od rujna smo provodili program po 
B modelu, a krajem studenog i počet-
kom prosinca, kako su brojke novozara-
ženih počele rasti i u našoj školi, odlu-
čili smo se za C model. Od 7 prosinca 
su se sva djeca vratila u školske klupe, 
pod maskama, kako bi maksimalno za-
krpali sve obrazovne ‘rupe’ i kako bi se 
djeca socijalizirala. Naime uočili smo 
kod djece porast anksioznosti i straha i 
vidjeli da se teško snalaze u toj situaci-
ji koja traje već nekoliko mjeseci. Sma-
tram da ćemo imati veliki problem sto 
se tiče mentalnog zdravlja i kod djece i 
kod odraslih. Naime djeca svakodnevno 
svjedoče razgovorima o tom problemu 
koji je svih nas zatekao i svi su zabrinuti. 
Svima je teško, rekla je ravnateljica.

Zadnja dva tjedna u studenom, na-
stava se odvijala po modelu C (online 
nastava) obzirom da je puno tehničkog 
osoblja bilo u samoizolaciji ili na dužem 
bolovanju pa je organizacija poslova bila 
poprilično neizvediva.

- Dobili smo odobrenje od našeg osni-
vača, Primorsko-goranske županije, s 
obzirom na to da je bilo teško provoditi 
nastavu kad je dio djece bilo na online 
nastavi, a dio u razredu. Prva četiri ra-
zreda su imala cijelo vrijeme nastavu u 
školi. Iako se sve skupa odvijalo s poteš-
koćama, u međuvremenu su se u školi 
održavala državna natjecanja iz raznih 
predmeta koja se nisu odvijala na pro-

Preseljenjem Glazbenog odjela  
do više prostora i boljih uvjeta

OSNOVNA ŠKOLA 
„MILAN BROZOVIĆ“ 
KASTAV KOMBINIRALA 
JE ONLINE NASTAVU I 
RAD U UČIONICAMA

Z

Patrizia Chiepolo MihočićPiše

Polaznici 
pripremaju  
Zoom koncert

mladi
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Primorsko-goranska županija i Grad 
Kastav potrudili su se kako bi se 
preseljenje realiziralo u što kraćem 
roku. To je krasan novi objekt koji 
potpuno odgovara potrebama 
Glazbenog odjela, ističe ravnateljica 
Sandra Krpan

polaznika ima 
Glazbeni odjel 
kastavske škole

Preseljenjem Glazbenog odjela  
do više prostora i boljih uvjeta

koji potpuno odgovara potrebama Glazbenog 
odjela, a s druge strane nama će se osloboditi 
dvije velike učionice. U sadašnjim učionica-
ma glazbene škole smjestit ćemo dopunsku i 
dodatnu nastavu jer nam fale ti kabineti, a u 
sljedećoj školskoj godini, ako se stanje popra-
vi, koristit ćemo ih za produženi boravak do 
četvrtog razreda. Naime, obzirom da se sada 
djeca ne smiju miješati u grupama, to nije bi 
bilo moguće i zato imamo produženi samo za 
prvi i drugi razred, zaključila je ravnateljica.

- Preseljenje škole je bila izvrsna prilika za 
svih jer broj djece u glazbenoj školi kontinuira-
no raste i zaslužili su taj prostor kako bi mogli 
nesmetano raditi. Prije šest godina su krenuli 
s četrdesetak učenika da bi danas brojka do-
segla 180 učenika. Popunjeni su svi razredi, 
sviraju se svi instrumenti tako da će ta brojka 
konstantno rasti i neophodan je bio novi pro-
stor gdje bi mogli lijepo raditi. Svaka učionica 
ima krasan balkon tako da će stvarno biti lijepi 
ugođaj, objasnila nam je ravnateljica. 

- Momentalno se uređuju interijeri, sti-
gao je namještaj kojeg je financirala Pri-
morsko-goranska županija u vrijednosti od 
100.000 kuna. Mislim da će prostor biti lijep 
i da će podići razinu glazbenog obrazovanja, 
zaključuje Sandra Krpan.

Iako se nastava za solfeggio odvijala online 
sve do kraja studenog, satovi instrumenata su 
ipak dobili svoje mjesto u školi, po epidemi-
ološkim mjerama jer, kako kaže voditeljica 
Glazbenog odjela Tajana Dukić, zdravlje je 
ipak najbitnije. Za Advent spremaju i neko-
liko iznenađenja. 

- Polaznici će u svojim kućama snimiti 
nekoliko pjesama koje ćemo svakodnevno 
objavljivati na našoj Facebook stranici kako 
bi ipak pokazali što znaju i što su naučili. 
Spremamo i Božićni koncert preko platforme 
Zoom na kojem će svirati nekoliko polaznika, 
obzirom na to da je nemoguće uključiti veliki 
broj sudionika odjednom. Ipak smo željeli da 
na kraju te godine unesemo barem malo ve-
selja i božićnog ugođaja u našim domovima, 
rekla nam je voditeljica.

Radovi u školi su gotovi i ona se ovih dana 
oprema, a svečano otvorenje će biti počet-
kom drugog polugodišta.

180

ljeće radi karantene. Nažalost, nije bilo moguće 
putovati u druge gradove ili škole, već su učenici 
u svojoj školi rješavali testove i zadatke. Iz naše 
škole su se natjecali Veronika Pejić, koja je posti-
gla 4. mjesto iz engleskog za 8. razred. Zatim Karlo 
Stašić i Andrej Ujčić natjecali su se iz geografije za 
šesti razred, a Elide Babić i Karlo Domijan iz bio-
logije za 8. odnosno 7.razred. Simpatično je to što 
učenici koji su se natjecali za predmete iz 8.razreda 
sada su već u srednjoj školi, a vratili su se u osnov-
nu kako bi pisali testove. Mislila sam da im sada, 
kada su u srednjoj, više neće biti važno sudjelovati, 
međutim bili su jako sretni i vidjelo se da im je sta-
lo, rekla je Sandra Krpan.

Osim velikih i složenih priprema za siguran po-
četak novog polugodišta, ravnateljica je angažirana 
i oko preseljenja Glazbenog odjela u novu zgradu 
u Tometićima. 

- Moram reći da su se i Primorsko-goranska žu-
panija i Grad Kastav potrudili kako bi se to reali-
ziralo u što kraćem roku. To je krasan novi objekt 

Tajana Dukić ispred objekta u 
koji seli Glazbeni odjel

U novi prostor ide 
i novi klavir
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Možda je ovogodišnja Bela nedeja bila 
najmanja u posljednjih nekoliko 
stoljeća, no, kastavska belonedejna 
tradicija očuvana je i u vrijeme pan-

demije, na najbolji mogući način. Kastav je, kako je u 
svom Pozdravu Beloj nedeji istaknuo gradonačelnik 
Matej Mostarac, bio i ostao žarište – ali ne žarište ko-
ronavirusa – već žarište promišljanja, dijaloga, dobrih i 
poduzetnih ljudi, i to nas može i mora voditi dalje, u 
budućnost bez pandemije, kada će Bela nedeja opet 
moći biti onakva kakvu svi poznajemo i volimo. Bit će 
opet gužve na kastavskim trgovima i ulicama, prepunih 
štandova, mirisa pečenja i roštilja uz žmujić al’ dva. A 
do tada će Kastav u svijet odaslati još puno dobrih po-
ruka, pa i putem videa i interneta. Naime, Kastav je u 
suradnji s EPK Rijeka 2020, kroz program 27 susjedsta-
va pokrenuo projekt proučavanja i očuvanja dijalekata 
koji odumiru, a posebno očuvanja izvorne kastavske 
čakavštine.

Glazbeni pozdrav Beloj nedeji tradicionalno su upu-
tili orkestar Glazbenog društva Spinčići, KUD Učka i 
sopilaši KUD-a Sv. Juraj iz Krasa, Damjan Šamanić i Edi 
Salkanović, a glazbeni doživljaj u Aleji velikana upot-
punio je izniman koncert Draga nan je zemja, posvećen 
140. obljetnici rođenja i 60. smrti jednog od najvećih 
glazbenika i muzikologa, neumornog istraživača i čuva-
ra glazbene tradicije Primorja i Istre, Ivana Matetića Ro-
njgova. U čast Ronjgova zapjevali su Mješoviti vokalni 
sastav Kanat, ženska i muška klapa Kastav te Ženski 
pjevački zbor KUD-a Učka iz Matulja pod ravnanjem 
Saše Matovine. Program je vodila Rajka Jurdana-Še-

Užancu smo storili, a za drugu Belu nedeju ćemo  
se parićat tako da bude najboja i najveća

NAJVEĆI KASTAVSKI BLAGDAN ZAUSTAVILE SU EPIDEMIOLOŠKE MJERE, NO TRADICIJA JE OČUVANA

događanja

Neka se ne ponovi 2020.

Med- i- teran z’ Kastva u kastavskom hotelu Kukuriku

Glazbeno društvo Spinčići
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Užancu smo storili, a za drugu Belu nedeju ćemo  
se parićat tako da bude najboja i najveća

NAJVEĆI KASTAVSKI BLAGDAN ZAUSTAVILE SU EPIDEMIOLOŠKE MJERE, NO TRADICIJA JE OČUVANA

pić, kojoj se u prigodnim recitacijama 
pridružio i Sven Sušanj. Svoj doprinos 
kulturnom programu obilježavanja Bele 
nedeje dali su i kastavski umjetnici - 
Saša Jantolek priredio je izložbu u svom 
ateljeu pokraj gradske Volte, a djela 
Željana Pavića mogla su se razgledati u 
izložbenom prostoru crkvice Sv. Trojice 
i njegom ateljeu na ulazu trga Lokvina.

Tako kastavske ulice možda nisu bile 
prepune, ali su zato bila prepuna srca 
svih onih koji vole domaću besedu i 
glazbenu tradiciju. Pjevači su krenuli s 
tradicionalnom pjesmom Pozdrav Beloj 
nedeje čije stihove tako često parafrazira-
mo, a koja zapravo govori o tome kako 
se Kastavci, koji su radili u tuđini, za 
Belu nedeju vraćaju kući:

Bela nedeja, beli dan, 
poć mi je doma na samanj,
na samanj va Kastav,
na Forticu,
na belicu…
Koncert Draga nan je zemja nazvan 

je prema prvim stihovima Istarske na-
rodne himne, pjesme koju je Matetić 
zapisao u Medulinu. Ronjgov nam je 
prije svega poznat kao čuvar tradicio-
nalne glazbe, koju je još od mladosti 
neumorno proučavao i zapisivao, te se 
smatra ocem istarske ljestvice, koju je prvi 
na odgovarajući način zabilježio. Danas 
znamo da je Matetić prikupio oko 700 
napjeva, prije svega iz Istre, Primorja 

i sjevernojadranskih otoka, ali i drugih kra-
jeva u kojima je boravio. No, bio je Matetić i 
dobar učitelj, melograf te plodan skladatelj, a 
najveći dio njegova opusa čine vokalne i vo-
kalno-instrumentalne skladbe karakterističnog 
istarsko-primorskog zvuka. Kastavski koncert 
bio je stoga prilika da se ovom velikanu hrvat-
ske glazbe od dostojna počast  povodom 140. 
obljetnice rođenja i 60. godišnjice smrti. Bogati 
glazbeni program popraćen je dozom humora i 
recitacija – Rajka Jurdana-Šepić i Sven Sušanj 
su kroz crtice iz pisama koje je Matetić Ronj-
gov pisao prijateljima, a objavljena su u zbirci 
Dragi moj ženso, oslikali Matetićev život, ideje 
i ljubav prema glazbi i domaćem kraju. Našlo 
se među recitacijama mjesta i za vjerojatno 
najpoznatije čakavske stihove, Pod Učkun Dra-
ge Gervaisa, koje vjerojatno, barem dijelom, 
pamti svaki pravi čakavac iz naših krajeva. Jur-
dana-Šepić nije propustila podsjetiti posjetite-
lje kako su naši velikani, poput Ronjgova, svoja 
najbolja djela ostvarili u kasnijim godinama 
života, pa je još vavek lazno da neč storite, ili dofinite 
ono ča ste počeli. 

I tako je Bela nedeja, za semi ograničenji, finila 
veselo –z žmujon mladega vina i muzikun All stars 
armunika banda, magari judi ni bilo ni blizu kot ina-
če – leh da se užanca ne zatare.

Manifestaciju su, kao i do sada, organizira-
li Grad Kastav i kastavska Turistička zajedni-
ca, uz pomoć Udruge Belica i svih sudionika 
programa, a pod visokim pokroviteljstvom 
predsjednika Republike Hrvatske, Zorana 
Milanovića. Pokrovitelji samog koncerta su, 

Kastavske ulice 
možda nisu 
bile prepune, 
ali su zato bila 
prepuna srca 
svih onih koji 
vole domaću 
besedu i 
glazbenu 
tradiciju

Kastav je bio i ostao žarište – ali 
ne žarište koronavirusa – već 
žarište promišljanja, dijaloga, 
dobrih i poduzetnih ljudi

Matej Mostarac, 
gradonačelnik

Draga nan je zemja – koncert za pamćenje

uz Grad Kastav, bili Primorsko- goranska 
županija i Hrvatska udruga za zaštitu izvo-
đačkih prava. 

Kako je mnogima Beli pondejak još i važ-
niji od same Bele nedeje, i na taj dan u Ka-
stvu se našlo ponešto za posjetitelje – zani-
mljiv spoj vina i meda na stručnoj radionici 
Med- i- teran z’ Kastva u kastavskom hotelu 
Kukuriku. Radionicu na temu sljubljivanja 
autohtonih vrsta meda i vina plavo-zelene 
županije vodili su profesori Tomislav Pavlišić 
i Dražen Lušić, a organizirali su je Hrvatska 
udruga senzornih analitičara meda, Pčelar-
ska udruga Kastav te Udruženje pčelarskih 
udruga PGŽ, pod pokroviteljstvom Udruge 
Belica i Grada Kastva.

Bela nedeja i pondejak tako morda nisu bili 
onakovi na kakoveh smo navajni, ni bilo onega 
šršura, ni banki, ni tanci - magari je kigod nede-
ju i zatancal uz armuniki, a va kakovoj konobe 
i žmuj (al malo više) belega popil… Ma užancu 
smo storili, pa za fintu moremo reć da smo ovo 
leto si skupa malo počinuli. Zato ćemo se za drugu 
Belu nedeju parićat tako da bude najboja i najve-
ća, od kad je sveta i veka… 

Veljka Spinčić-Rajko
Piše
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EPK 2020 – SUSJEDSTVO KASTAV PREDSTAVILO PROGRAM PUTEM  
INTERNETSKE STRANICE

Grad Kastav se 
već na samom 
početku uključio 
u veliki projekt 

Rijeka – Europska prijestol-
nica kulture 2020. kroz pro-
gramski pravac 27 susjedsta-
va. Ukupno 27 susjedstava, 
među kojima i Kastav, trebalo 
je svoje programe predstavi-
ti na Festivalima susjedstava, 
no zbog epidemioloških mjera 
kastavska poruka Sačuvajmo 
ugrožene jezike! svijetom će 
putovati prvenstveno putem 
digitalnih medija. Nositelji 
inicijative i partneri u projektu 
su, uz Grad Kastav, kastavske 
udruge Čakavski senjali i Ka-
stafsko kulturno leto te Dječji 
vrtić Vladimir Nazor. Vrijedan 
projekt očuvanja autohtonog 
jezika umjesto na Festivalu 
susjedstva predstavlja se pu-
tem web platforme na adre-
si https://ca-citalnica.com/
susjedstvo-kastav-epk-rije-
ka-2020/. 

Susjedstvo Kastav bavi se 
pitanjima ugroženih jezika 
i jezičnih prava manjina uz 
najvažniji cilj projekta - oču-
vanje jezične baštine, prije 
svega kroz očuvanje čakav-
štine kao domicilnog govora, 

ali i ostalih narječja i dijalekata u RH. 
Rad je usmjeren na formiranje zajednič-
ke europske platforme koja će u žarištu 
imati zaštitu i očuvanje manjinskih je-
zika,  programe edukacije, istraživanja 
i razvoja nastavnih materijala i alata. 
Lingvistička je činjenica da svaki jezik 
zauvijek nestaje ako ga djeca ne govore 
i ne uče, pa je naglasak stavljen upravo 
na poticanje i popularizaciju vlastitog 
identiteta preko zavičajnih jezika među 
najmlađima, a ujedno predstavlja i korak 
ka zaštiti čakavskog jezika kao kulturne 
nematerijalne baštine.  

Inicijativa za 
očuvanjem svih 
dijalekata hrvatskog 
jezik, službeno 
je upućena  
Ministarstvu 
znanosti i 
obrazovanja i 
Ministarstvu kulture 
i medija, kako 
bi se razmotrila 
mogućnost uvođenja 
dijalekata u popis 
izbornih predmeta u 
osnovnim i srednjim 
školama

projekti

Sačuvajmo ugrožene jezike!

Ivan Šarar, Marina Medarić, Irena Kregar Šegota, Matej Mostarac i Andrea Bralić

Kristian Benić i Dragica Stanić
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Aktivnosti vezane uz projekt krenule su 
još 2018. godine, a tijekom prošle i ove 
godine organizirane su brojne aktivnosti 
vezane uz  čakavski zavičajni govor, čija je 
pokretačka snaga ponovo bila učiteljica u 
mirovini, Dragica Stanić, iako su i mnogi 
drugi dali svoj veliki doprinos. U okviru 
projekta provedena je i anketa među uče-
nicima kastavske osnovne škole - pokazalo 
se da danas tek 18 posto djece čakavštinu 
smatra svojim materinjim jezikom, ali ipak 
ohrabruje činjenica da se čak 55 posto dje-
ce izjasnilo kako bi željelo naučiti čakav-
štinu. Kako je na predstavljanju projekta 
Sačuvajmo ugrožene jezike! istaknula An-
drea Bralić, članica kastavskog tima, ti su 
podaci bili poticaj za pokretanje inicijative 
za očuvanje dijalekata i njihovo uvođenje 
u škole, kroz izbornu nastavu, predstavlje-
nu i na web platformi susjedstva Kastav. 
Ova je inicijativa za očuvanjem svih dija-
lekata hrvatskog jezika, službeno upuće-
na  Ministarstvu znanosti i obrazovanja i 
Ministarstvu kulture i medija, kako bi se 
razmotrila mogućnost uvođenja dijalekata 
u popis izbornih predmeta u osnovnim i 
srednjim školama.

Inicijativa za očuvanje autentičnog zavi-
čajnog govora samo je mali dio vrijednoga 
rada kastavskih entuzijasta na očuvanju je-
zika i tradicije, u zajednici koja je, unatoč 
nezaustavljivom valu globalizacije, ipak 
uspjela očuvati vrijednosti lokalne kulture 
i običaja. Brojne manifestacije, od tradi-
cionalne Bele nedeje i Kastafskog kultur-
nog leta, pa do ČA-čitalnice, Čansonfesta, 
Festivala gitare i Kastav Blues Festivala, 
Adventa s najljepšim pogledom, Pusta, 
manifestacija povodom Dana Grada i blag-
dana Jelenine do Susreta vinara Kastavšti-
ne - zapravo su sve na neki način usmje-
rene na očuvanje domaće tradicije. Ovim 
novim programom problemu očuvanja 
autohtonog jezika nastoji se dati i europski 
kontekst, jer se lokalni jezici i narječja u či-
tavoj Europi suočavaju s istim teškoćama. 
Kastavci su se tako povezali i s partnerom 
iz europskog susjedstva, Zakladom za Ma-
đare izvan granica iz Pečuha (Pécs, Mađar-
ska), koji je 2010. nosio titulu Europske 
prijestolnice kulture, a povezali su se i dru-
gim riječkim susjedstvima, Sveučilišnim 
kampusom, Drenovom, Praputnjakom, 
Čavlima, Matuljima i Lovranom.  Samo 
u posljednjih je godinu dana u ozračju 
EPK, uz brojne sastanke, razrade projeka-
ta i razmjene ideja održan je i  stručni skup 
za učitelje osnovnih i srednjih škola PGŽ,  
Čakavsko narječje u 21. stoljeću – izazovi 
i potencijali, u Dječjem vrtiću je nastavlje-
na Čakavska povedalnica, u organizaciji 

kastavske Matice hrvatske i Grada Kastva 
proveden je znanstveni pogovor Prvi dani 
domaćega zajika, a kruna je bila promocija 
prvog Slovnika kastafskega govora Cvjeta-
ne Miletić. 

Aktivnosti projekta Sačuvajmo ugrožene 
jezike!, predstavljene su na web platformi 
https://ca-citalnica.com/susjedstvo-ka-
stav-epk-rijeka-2020/ u nekoliko cjelina. 
Projekt i aktivnosti susjedstva Kastav u 
video-poruci predstavila je Ema Harej 
Čargonja, dok je o kastavskoj inicijativi za 
očuvanje dijalekata i zavičajnih govora vi-
deo-poruku pročitao Sven Sušanj. Prof. dr. 
sc. Rajka Jurdana-Šepić pročitala je tek dio 
od brojnih pisama potpore koje su kastav-
skom projektu upućene iz akademske za-
jednice i od strane znanstvenika i brojnih 
predstavnika javnoga života. 

Dokumentarni film Ćemo zgubit naš 
zajik? u produkciji Starlings Production, 
posebno je vrijedan dokument kastavskog 
projekta koji jasno govori o motivima i 
razlozima njegova pokretanja. Naime, sva-
kim se danom, ne samo kastavski dijalekt 
već i drugi diljem svijeta, sve manje kori-
ste u svakodnevnom govoru. Kako je jezik 
glavno obilježje kulture, njegovim nestan-
kom nestaje i kultura. U filmu su Kastavci 
progovorili o svome zavičaju i svom čakav-
skom jeziku. 

U okviru cjeline Isto, a opet drugačije 
predstavljena su dva dokumentarna filma. 
Jedan od njih snimljen je početkom godi-
ne, va pusno vreme, nastao na projektima 
Dnevni boravci susjedstva Kastav. Radilo se 
o susretima s prijateljima iz susjednih gra-
dova i općina koji su u neformalnom ozra-
čju razgovarali o običajima u našem kraju. 
Na druženju va Idičinoj peknjice, kako i 
priliči pusnemu vremenu, uz veselje, mu-
ziku i kanat, uz puno smijeha,  okupilo se 
9 susjedstava  koji čuvaju čakavske govore 
i užanci, a sve na temu Pusta i pusnih obi-
čaja: Novi Vinodolski, Matulji – Žejane, 
Pehlin, Opatija, Lovran, Drenova, Krasi-
ca - Praputnjak, Čavle i, naravno, Kastav. I 
upravo na takvim druženjima  otkriva se svo 
bogatstvo različitih dijalekata. Drugi je do-
kumentarac snimljen ipak malo izvan Dnev-
nog boravka, tijekom listopada ove godine, 
na temu Delo po lehah, o čemu se razgova-
ralo sa susjedima iz Matulja i Praputnjaka. I 
u tom razgovoru prikazana je različitosti u 
dijalektu između mjesta koja nisu značajno 
udaljena jedan od drugoga. U aktivnostima 
Susjedstva Kastav, programa Bolje vas našli, 
učenici kastavske škole izradili su ilustracije 
na temu upitnih čakavskih riječi Ča?, Ki?, 
Zač?. Izloženi radovi su bili putokaz po uli-
ci koja je vodila do likovnih radionica pod 
vodstvom kastavskih umjetnika.

Slovnik u vremenskoj kapsuli
Kao posljednji biser u niski očuvanja domaćega govora, Su-

sjedstvo Kastav odlučilo je u vremensku kapsulu EPK, čije se 
otvaranje planira za 100 godina, položiti jedno od najvrijedni-
jih izdanja kastavske literarne baštine, ne tako davno objavljeni 
čakavski riječnik Cvjetane Miletić, Slovnik kastafskega govora. 
Naša je želja da za stotinu godina ljudi govore i razumiju naš ČA, 
kažu Kastavci.
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Godina 2020. je za članove Udruge umirovljenika i sta-
rijih osoba Kastav bila posebna po mnogo čemu. Po-
javom Covida-19 svrstani su u rizičnu skupinu čime 
je onemogućen normalan rad i aktivnosti Udruge.

U lipnju održali su Redovnu godišnju skupštinu Udruge na ko-
joj su prihvatili izvješće o radu, te financijsko izvješće za proteklu 
godinu, izvješće Nadzornog odbora, donijeli plan poslovanja i fi-
nancijski plan za ovu godinu, te izabrali novo rukovodstvo Udru-
ge, kao i novi Nadzorni odbor.

- Moram istaknuti napor Grada Kastva koji niz godina financira 
naše programe „ Očuvanje i poboljšanje  kvalitete življenja osoba 
treće životne dobi  u Kastvu“ , kroz raznorazne aktivnosti. Grad 
Kastav je nositelj novog projekta SeniORNI a mi smo s GDCK 
Rijeka partneri. Cilj drugog projekta  je  poticanje prijelaza s in-
stitucionalnih socijalnih usluga na usluge zajednice. Specifični 
ciljevi poziva su: pružanje podrške procesu deinstitucionalizacije 
i podizanje svijesti javnosti o istome, unaprjeđenje kvalitete i ra-
zvoj izvaninstitucijskih socijalnih usluga i jačanje kapaciteta struč-
njaka koje rade s pripadnicima ciljanih skupina za organiziranje i 
pružanje izvaninstitucijskih socijalnih usluga i provedbu procesa 
deinstitucionalizacije. Ukoliko budu odobrena sredstva po ovom 
projektu zaposlit ćemo psihologa i fizioterapeuta koji će pružati 
usluge članovima Udruge, ističe predsjednica Mira Milić.

Posebna pažnja posvećuje se programu pomoći bolesnim i ne-
moćnim članovima kroz rad gerontodomaćica. Tu je i „Program 
preventive“ i očuvanja zdravlja kroz preventivne preglede koji se 
već niz godina kontinuirano provode kod dr. Nikole Ivaniša.

- Naš rad pomažu i članovi Udruge s članarinom, kao i Primor-
sko goranska županija koja je odobrila sredstva za rad radioni-

ca. Nastojali smo, uz sve mjere zaštite, obići bolesne i potrebite. 
Raduje nas da smo uspjeli  obići sedam slavljenika koji su ove 
godine navršili 90 godina, a žalosni što ove godine nismo uspje-
li organizirati izlete, toplice, predavanja i rekreaciju. Kako smo 
ujedno i članica Matice umirovljenika PGŽ i Hrvatske matice 
umirovljenika , zalažemo se za usklađivanje mirovina s prosječ-
nom plaćom i za rješavanje pitanja obiteljskih i nasljednih miro-
vina, kaže Mira Milić.

Tijekom godine ipak su održali niz aktivnosti s ciljem unapređe-
nja kvalitete života i zdravlja.

- Sport i radionice su vrlo važne za našu dob jer nas održava-
ju pokretnima, jačaju kondiciju, daju psihičku stabilnost, te ve-
drinu duha. Sve sekcije i sve radionice traju, dogovorno po dva 
školska sata, ali nam bude zabavno pa ostajemo i duže. Sve vodi-
teljice volontiraju i to s velikim zanosom i radošću. Od sportskih 
aktivnosti, na žalost, ove godine smo održavali samo pikado 
grupu jer smo mogli postići usklađenost s epidemiološkim mje-
rama. Voditeljica za sport je Persa Dejak. Ručni rad s otpadnim 
materijalima, gdje pokazujemo svoju kreativnost povezujući um 
i tijelo, vodi  prof. Ute Bremer Karlavaris, a Klub prijatelja knji-
ge, kojega je inicirala prof. Tereza Duraković, ima veoma sadr-
žajan program. Radionica keramike, koju vode Mirella Mladin 
i Ivanka Crnić je do sada izradila mnogo radova, a zasigurno će 
to biti i nadalje. Najaktivnija je svakako radionica hortikulture 
pod nazivom Ponosne vrtlarice, pod vodstvom  Mirelle Mladin 
i Ankice Tomac, radovi se održavaju u vanjskom prostoru, čime 
se lako održavaju  propisane mjere epidemiološke zaštite, nabra-
ja Mira Milić brojne radionice kastavskih umirovljenika koji su 
pokrenuli i svoju Facebook stranicu kako bi povećali broj aktiv-
nih članova.

- Nažalost ove godine neće biti tradicionalnog blagdanskog dru-
ženja s večerom, zabavom i plesom, ali mi duboko vjerujemo u 
dolazak boljih i vedrijih dana. Tom prigodom želimo sve najbolje 
za Božić i novu 2021. godinu svim članovima Udruge, svim čita-
teljima i svim Kastavkama i Kastavcima – poručuju naši vrijedni i 
aktivni umirovljenici.

KASTAVSKI UMIROVLJENICI USPJELI SU ODRŽATI BROJNE 
AKTIVNOSTI UNATOČ OGRANIČENJIMA

Nažalost ove godine neće biti tradicionalnog 
blagdanskog druženja s večerom, zabavom 
i plesom, ali mi duboko vjerujemo u dolazak 
boljih i vedrijih dana, poručuju članovi 
Udruge umirovljenika i starijih osoba Kastav

Uz vrtlarenje, sport i umjetnost  
projurili kroz 2020.

Književna večer Vrt u centru grada je sve ljepši

udruge

Davor Žic
Piše
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Vlč. Nikola Gajić novi 
kastavski župnik 

Radionica ručnog rada

Župa sv. Jelene Križarice dobila je novog župnika vlč. 
Nikolu Gajića. Rođen je u Rijeci 10. ožujka 1988. godi-
ne. Osnovnu školu “Rikard Katalinić Jeretov” završio je 
u Opatiji. 

- Razmišljajući o odabiru svojega životnoga poziva 
odlučujem se, po preporuci pokojnoga župnika msgr. 
Josipa Šimca, i upisujem Nadbiskupijsko sjemenište 
“Zmajević” u Zadru. Nakon četverogodišnjeg srednjoš-
kolskog obrazovanja u Klasičnoj gimnaziji “Ivan Pavao 
II” i položene mature 2007. godine, kao svećenički kan-
didat Riječke nadbiskupije upisujem Teologiju u Rijeci. 
Nakon petogodišnjeg filozofsko - teološkog obrazovanja 
i najvažnije duhovne izgradnje riječki nadbiskup i me-
tropolit msgr. Ivan Devčić podijelio mi je, 14. listopada 
2012. u župi sv. Mihovila - Jelenje, sveti red đakonata. 
Službu đakona vršio sam u župi sv. Terezije od Djeteta 
Isusa u Rijeci. Sveti red prezbiterata primio sam 5. svib-
nja 2013. u riječkoj prvostolnici sv. Vida. U mjesecu ko-
lovozu 2013. imenovan sam župnim upraviteljem župa 
sv. Antuna Padovanskog u Čabru i Presvetog Trojstva u 
Plešcima. Potom sam 2014. godine imenovan župnim 
upraviteljem župe sv. Petra i Pavla u Bribiru i 2016. go-
dine župe sv. Dujam u Driveniku, ističe vlč. Gajić koji 
je imenovan župnikom župe sv. Jelene Križarice Kastav 
na blagdan sv. Maksimilijana Kolbea, 14. kolovoza 2020.

„Kreativna reciklaža“ je novi pro-
jekt udruge umirovljenici  koji se 
održala do sada četiri puta. Iz naziva 
je vidljivo da se ne radi o tradicio-
nalnom ručnom radu već o drugom 
konceptu koji povezuje kreativne 
sposobnosti  s ekološkom pristu-
pom.  Iz otpadnog materijala krea-
tivno se oblikuju ukrasne i praktič-
ne predmete. Kako je radionica bila 
zamišljena kao pilot projekt  cilj za-
jedničkog rada  bio je da se otpadni 
materijali percipiraju na drugi način. 

Do sada su koristili plastične vre-
ćice u boji, listove starih kalendara, 
plastične folije i tetrapak  ambalažu. 
Time se potaknulo sudionice radio-
nice da na drugi način dožive svoje 
kreativne sposobnosti. 

Vrijedne pikadorice
Već dugi niz godina u Domu braće Milih u Rubešima, između 

ostalih, djeluje i pikado grupa Udruge umirovljenika. Osnovale 
su je: Persa Dejak, Marija Šturm, Bosiljka Pavletić i Ana Boš-
njak. Trenutno su aktivne dvije grupe s po desetak članica koje 
vježbaju u prostorijama Udruge svakog ponedjeljka i srijede. 
Vrijedne pikadorice su sudionice mnogih turnira i osvajačice 
brojnih priznanja. S obzirom na to da ima još slobodnih termina 
u društvenom domu, čim bude moguće, umirovljenici će početi  
s društvenom igrom tombola. Trebaju im voditelji za kartanje, za 
ples… Zainteresirani se mogu prijaviti  u prostorijama Udruge, 
Dom braće Milih,  Rubeši 65, svakog četvrtka od 16 do 18 sati.

Pikado je popularan među članovima 

Radovi kastavskih umirovljenika

GIIPUJA U UDŽBENICIMA ZA 5. RAZRED
Projekt GIIPUJA, akronim za “Glazba Istre I 

Primorja U Jazz Aranžmanima”, svrstan je u udž-
benik glazbenog za 5. razred osnovne škole kao 
primjer etno jazz glazbe, što je vrijedna nagrada 
za trud svih sudionika i veliko priznanje projektu.

Od svog nastanka projekt je prezentiran hrvat-
skoj javnosti kroz četiri glazbena albuma, GII-
PUJA, Gerbaz GIIPUJA, Forest GIIPUJA i GII-
PUJA, Ćo! i kroz mnogobrojne nastupe diljem 
Hrvatske. 

- Posebno bih želio naglasiti ovogodišnji na-
stup, u sklopu Kastafskog kulturnog leta, kojim je 

obilježena 140. obljetnica rođenja i 60. obljetnica 
smrti Ivana Matetića Ronjgova, velikog hrvatskog 
skladatelja, melografa i glazbenog pedagoga, koji 
je teoretski izradio, uokvirio i fiksirao “istarsku 
ljestvicu”. Upravo je ta poveznica prošlosti i tra-
dicije sa zvukom današnjice primjer i temelj našeg 
sadašnjeg i budućeg djelovanja. U našoj misiji nije 
nas spriječila ni trenutna epidemiološka situacija, 
jer smo svoj rad nastavili korištenjem streaming 
servisa i novih tehnologija, a kada se situacija sta-
bilizira nastavljamo neumorno s novim projekti-
ma, ističe Damjan Grbac.
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astavski sajam zdrave hrane Zeleni Kastav u protekle je 
četiri godine postao nezaobilazno odredište ljubitelja 
zdrave hrane i ekoloških proizvoda. Iako su, nažalost, 
epidemiološke mjere omele tradicionalnu proslavu ro-
đendana, vrijednim proizvođačima i uzgajivačima svi za-
jedno možemo zaželjeti sretan 4. rođendan, uz želje da se 
što prije ponovo vidimo na kastavskoj „zelenoj tržnici“. 
Naime, iako se organizacijom na tjednoj bazi i kontrolom 

broja posjetitelja nastojalo održati sajam i tijekom pandemije, 69. Zele-
ni Kastav, planiran za 28. studenoga, morao je biti otkazan. Ipak, ni to 
nije omelo proizvođače, od kojih su neki naručene proizvode isporučili 
kupcima i do kućnih vrata. Prema riječima predsjednice Udruge Zeleni 
Kastav i volonterke – koordinatorice sajma Zeleni Kastav,  Irene Kukurin 
Barić, uz oko 5 tisuća redovnih pratitelja Facebook profila Zelenog Kastva 
organizirat će se mogućnost tjedne narudžbe i dostave, kako bi se ipak 
pomoglo opstanku uzgajivača i proizvođača, a kupcima osigurali zdravi 
ekološki proizvodi.

A kako je sve počelo? U studenome 2016. godine neformalna skupina 
građana, članova Grupe solidarne razmjene Opatija, organizirala je prvi 

sajam Zeleni Kastav pod kastavskom Lo-
žom. Zeleni Kastav krenuo je u suradnji s 
petnaestak OPG-ova, da bi danas dostigao 
bazu od gotovo 50 sudionika, koji se uklju-
čuju zavisno od sezonske ponude, tako da 
svaki sajam okupi barem tridesetak sudio-
nika iz gotovo svih krajeva Hrvatske, a od 
samog početka uključen je i proizvođač 
iz Slovenije. Većina sudionika su ekološki 
certificirani uzgajivači i proizvođači, no, i 
oni bez certifikata proizvode po principi-
ma ekološke, organske, biodinamičke i per-
makulturne poljoprivrede. 

Osim bogate ponude svježeg voća i povr-
ća, u ponudi zelenog sajma su i prerađevine 
- sokovi, marmelade, salse, sirupi, ukiselje-
no povrće, biljni čajevi, kao i mliječni pro-
izvodi. No, zelena tržnica nije baš samo ze-
lena, jer su tu i mesne prerađevine - kulen, 
slanina, pršut, kobasice, razne salame, ali i 
soljena i marinirana riba i plodovi mora. Na 
štandovima se nudi i prirodna kozmetika 
linije „ljepota“ i linije „zdravlje“, eterična 
ulja, razne vrste meda i imuno proizvoda 
na bazi meda, čitava paleta sušenih začina, 
bučino i maslinovo ulje, kokošja jaja, razne 
vrste brašna, palenta, pahuljice i žitarice 
starih sorti,  kruh i keksi. Tu su i proizvo-
di od industrijske konoplje, ručno rađene 
platnene potrepštine za bebe, upotrebni 
proizvodi od materijala tkanog na tkalač-
komm stanu starom 100 godina, sredstva 
za njegu i pranje odjeće i domova, proizvo-
di od recikliranih materijala, proizvodi od 

SAJAM ZDRAVE HRANE PLANIRA SE ŠIRITI I U 
DRUGE GRADOVE

Zeleni Kastav, 
sretan 4. rođendan!
O budućem radu i razvoju Zelenog Kastva Irena 
Kukurin Barić ističe nekoliko ciljeva i ideja, a jedna od 
najvažnijih je organizirati zeleni sajam na tjednoj bazi, 
s naglaskom na lokalne proizvođače.

K

udruge

SNIMIO: BRANKO KUKURIN
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starih sorti ruža Damascena, smole i ulja 
iz prašume Amazone, … gotovo da bismo 
lakše nabrojili ono čega na sajmu nema. 

Neformalna suradnja uzgajivača i proi-
zvođača ipak se, zbog suradnje s jedinicama 
lokalne samouprave, morala formalizirati, u 
čemu im je pomogao LAG Terra Liburna, 
u okviru koje je Zeleni Kastav samostalno 
djelovao. Konačno je 17. veljače 2020. go-
dine osnovana i Udruga Zeleni Kastav, za-
mišljena kao udruženje sudionika sajma, 
volontera i počasnih članova koji svojim an-
gažmanom doprinose razvoju projekta. Za 
prvu predsjednicu izabrana je Irena Kukurin 
Barić, koja je i bila inicijator prvog sastanka 
o organizaciji zelenih sajmova u Gradu Ka-
stvu. U organizaciji je od samog početka, a 
posljednjih 60 sajmova organizirala je osob-
no, kao volonterka, uz pomoć još nekolicine 
entuzijasta, također volontera.

Kako navodi Irena Kukurin Barić, put ra-
zvoja bio je trnovit, no, uz puno entuzijazma 
i vizije Zeleni Kastav dostigao je zavidnu ra-
zinu, kako po kvaliteti, tako i po broju proi-
zvođača i posjećenosti. Krenulo se s jednim 
sajmom mjesečno, no, s obzirom na velik 
interes, od svibnja prošle godine sajmovi 
se održavaju svaka dva tjedna, naizmjence 
u prijepodnevnom i poslijepodnevnom ter-
minu. Od druge godine održavanja uz svaki 
sajam organizirana su i besplatna, dobro po-
sjećena predavanja na teme iz poljoprivrede 
i očuvanja zdravlja, te organizirana razmjena 
sjemenja i sadnica. U sklopu sajmova priku-
pljaju se plastične čepovi za Udrugu obolje-
lih od limfoma i leukemije iz Čakovca, or-
ganizira se razmjena knjiga na INFO Zeleni 
Kastav, povremeno i donacije prikupljenih 
knjiga, a uključili su se i u humanitarnu akci-
ju „Marijina farma“ za pomoć djeci u Africi. 
Lipanjsko izdanje Zelenog Kastva posjetio 
je i Zdravko Tušek, državni tajnik Ministar-
stva poljoprivrede RH, kao izaslanik mini-
strice Marije Vučković. 

„U sajmove smo uključili i škole i vrtiće, 
koji rade tematske crteže kojima ukrašava-
mo prostor, a povremeno organiziramo i 
posjet djece uz prigodnu degustaciju. Na sa-
jam dolaze i članovi Društva za istraživanje 
i potporu iz Rijeke s volonterima. Radi se o 
osobama mlađe životne dobi, s posebnim 
potrebama, kojima rado pomažemo kroz 

socijalizaciju.“, kaže Irena Kukurin 
Barić. Cijela organizacija počiva 
na volonterskom angažmanu i veli-
kom entuzijazmu nekolicine ljudi. 
Pomažu im članovi UHBDR Ka-
stav, koji se angažiraju kao redari, 
a redovito pomažu i oko iskrcaja 
i ukrcaja. Sudionici Zelenog Ka-
stva sami financiraju usluge redara 
i ostale sitne potrebe, pa je svaka 
pomoć dobrodošla. Grad Kastav 
osigurao je za potrebe održavanja 
Zelenog Kastva 10 tisuća kuna u 
2019. godini, za 2020. godinu u 
proračunu je osigurano 20.000 
kuna, a Turistička zajednica gra-
da Kastva pruža im potporu u se-
gmentu kontakta s medijima. 

O budućem radu i razvoju Ze-
lenog Kastva Irena Kukurin Barić 
ističe nekoliko ciljeva i ideja, a 
jedna od najvažnijih je organizirati 
zeleni sajam na tjednoj bazi, s na-
glaskom na lokalne proizvođače. 
Tu su i tematska predavanja pove-
zana s poljoprivredom i zdravljem, 
radionice, razmjena iskustava, kao 
i razmjena starih sorti sjemena s 
ciljem zaštite i brendiranja starih 
autohtonih sorti i osnivanja banke 
sjemena. Razmišlja se o revitaliza-
ciji zapuštenih vrtova s ciljem lo-
kalnog uzgoja i samodostatnosti, 
uzgoja hrane za svoje potrebe, te, 
u suradnji s jedinicama lokalne sa-
mouprave, organizirati male par-
cele za zainteresirane obitelji, uz 
osiguravanja potrebne vode za uz-
goj povrća i voća. Udruga planira 
i edukacije i pomoć pri osnivanju 
malih vrtova u vrtićima i školama, 
kako bi se u najranijoj životnoj 
dobi osvijestila važnost prirodnog 
uzgoja hrane. S vremenom se želi 
krenuti i s organizacijom sajmo-
va zdrave hrane diljem Hrvatske, 
prema primjeru Zelenog Kastva. 
Irena Kukurin Barić posebno je 
još istaknula volonterke koje su-
djeluju u dogovorima, postavlja-
nju i raspremanju sajmova te se 
angažiraju u održavanju INFO Ze-
leni Kastav, Zlatica Malec, Radmi-
la Rakas, Maja Mikulec i Danica 
Pavšić Scrobogna. Tu je i fotograf 
Branko Jani Kukurin koji ih prati 
od prvog sajma, iako im povreme-
no fotografije ustupe i Borna Ćuk, 
Darko Čabrijan, te Dean Grbac.

Veljka Spinčić-Rajko

Razmišlja se o 
revitalizaciji 
zapuštenih vrtova s 
ciljem uzgoja hrane 
za svoje potrebe

Članovi Društva za istraživanje i potporu iz Rijeke, mladi  
s posebnim potrebama i volonteri, na Zelenom Kastvu

Irena Kukurin Barić, koordinatorica sajma i Zdravko 
Tušek, državni tajnik Ministarstva poljoprivrede

Zeleni Kastav ima bazu od 50 sudionika

Odlična ponuda prirodne kozmetike

SNIMIO: BRANKO KUKURIN
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Humanitarna akcija za tetu Milevu
Naša draga sugrađanka Mileva Veljak nedavno je u par minuta osta-

la bez svega. U požaru je ozbiljno stradala njezina kuća i gotovo sve 
stvari koje je u njoj imala. S obzirom na to da teta Mileva živi sama 
i ima vrlo malu mirovinu, zamolila je za pomoć i sve građane Kastva 
ali i šire. Za ovu svrhu otvorila je poseban žiro račun na svoje ime - 
HR1124020063103895846, a uplaćena sredstva bit će u cijelosti 
iskorištena za obnovu kuće. Za ostale vrste pomoći u vidu konkretnih 
radova na objektu ili donacija materijala, kontakt osoba je Klaudio Jur-
čić 098/9822656.

Grad Kastav je u dogovoru s organizatorima Zadnjeg polna, manife-
stacije koja se nažalost ove godine neće održati, sva planirana sredstva 
preusmjerio za obnovu kuću Mileve Valjak.

Ljeto je pripalo spor-
tašima, a jesen je bila 
u znaku akademske 
izvrsnosti i gospodar-
skih uspjeha. Barem 

mjereno titulama Kastavac mjeseca 
koje su za rujan, listopad i studeni 
ponijeli prof. dr. sc. Goran Hauser, 
Linda Poščić Borovac i Sven Sušanj.

Profesor Hauser početkom aka-
demske godine stupio je na dužnost 
dekana Medicinskog fakulteta Sve-
učilišta u Rijeci, zbog čega je i pro-
glašen Kastavcem mjeseca rujna. 
Uz uspješnu profesorsku karijeru na 
Katedri za internu medicinu, bio je 
aktivan i u struci kao gastroenterolog 
u KBC-u Rijeka. 

- Ključni cilj ovog mandata je poja-
čati suradnji s KBC-om i u toj surad-
nji razviti i sveučilišnu bolnicu. Slje-
deći projekt koji će obilježiti sljedeće 
razdoblje je pokretanje studija farma-
cije koji će biti dodatni zamašnjak za 
naš fakultet, ali i za cijelo Sveučilište 
u Rijeci. Ovo je velik i složen sustav 
s jako puno djelatnika na više loka-
liteta u kojem je nužno sagledati sve 
aspekte i uzeti u obzir sva mišljenja. 
Zato je ključno strpljenje i razumi-
jevanje. U planu koji sam izradio sa 
svojim timom prodekana naglasak na 
prvom mjestu stavljamo na kontinu-
irano podizanje kvalitete nastave, uz 
jaču podršku znanstvenom radu i ra-
zvojnim projektima, kazao je Hauser. 

Sasvim drugačiji „medicinski“ 
projekt pokrenula je kastavska podu-

Još nam ostaje samo izabrati Kastavca prosinca, a 
onda slijedi glasanje za izbor Kastavca 2020. godine. 
Pripremite se!

Nagrade za 
akademsku  
izvrsnost  
i gospodarske 
uspjehe

KASTAVCI MJESECA - PROF. DR. SC. GORAN HAUSER, LINDA POŠČIĆ BOROVAC I SVEN SUŠANJ

Prof. dr. sc. Goran Hauser, dekan Medicinskog fakulteta u Rijeci

Davor Žic
Piše

zetnica Linda Poščić Borovac, vlasnica i 
direktorica tvrtke Crocon koja je skupa 
s nekolicinom kreativaca izdala knjigu 
„DISASTER – Dijagnoza suvremenog 
biznisa“. Odličan prijem ove „slikovnice 
za biznismene“ u poslovnoj zajednici, 

ali i u široj javnosti, donio joj je titulu 
Kastavke mjeseca listopada.

- Danas smo svi izmučeni i ampu-
tirani od stvarnosti nepotrebnim i 
dosadnim papirima. Zato nije bilo 
drugog nego napraviti slikovnicu 

kastavci 
mjeseca
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koja će se na jednostavan i zabavan na-
čin baviti ozbiljnom temom. Ideja za 
slikovnicu mi je došla nakon jednog 
u nizu mukotrpnih, dugometražnih i 
beskorisnih „druženja“ i krčenja šume 
papirologije u jednoj javnoj službi. Po-
željela sam stvoriti nešto suprotno od 
toga, nešto jednostavno i životno, bru-
talno i humorno, zabavno, a ozbiljno. 
Ljudi koji je čitaju u njoj pronalaze sebe 
i situacije koje su doživjeli, kazala je Po-
ščić Borovac, koja je u knjizi iznijela ne-
gativna iskustva s brojnim problematič-
nim tipovima biznismena, ali i recept za 
to kako se nositi sa stresnim situacijama 
i teškim ljudima. Na ovom projektu, uz 
nju, godinama su radili Ana Zoričić, 
Zoran Krušvar i dizajnerica Veronika 
Uravić Čolak.

Listopad je donio povratak u „akadem-
ske vode“, jer titulu Kastavca mjeseca 

ponio je svestrani student prava Sven Sušanj. 
Neposredni povod za dodjelu ove titule jest 
činjenica da je Sušanj dobio prestižnu držav-
nu stipendiju „Dr. Jadranko Crnić“ namije-
njenu izvrsnim studentima pravnih znano-
sti, no ovaj mladi Kastavac lako ju je mogao 
zaslužiti i svojim društvenim angažmanom. 
Aktivan je u lokalnoj zajednici kao promica-
telj nužnosti očuvanja lokalnog dijalekta, pa 
je tako nastupio i na ovogodišnjoj „krnjoj“ 
Beloj nedeji kao recitator.  

- Osim u akademskoj zajednici, angažiran 
sam i u lokalnoj zajednici, najviše na očuva-
nju naše jezične i kulturne baštine. Zato mi 
je ova titula Kastavca mjeseca važna i draga, 
jer pokazuje da je i naša zajednica prepozna-
la trud koji sam uložio, rekao je Sušanj.

Uz fakultetske obaveze i društveni an-
gažman, Sušanj obnaša i važnu dužnost 
studentskog pravobranitelja na Sveučili-
štu u Rijeci. Sa svojim kolegama iz ureda 

pravobranitelja, zadužen je za zaštitu stu-
dentskih prava te zastupanje studenata pred 
sveučilišnim i fakultetskim tijelima.

- Studentski pravobranitelj je, ukratko, 
osoba koja se brine o pravima studenata. 
Mogu nam se javiti studenti kojima pomaže-
mo u pripremi podnesaka, dajemo mišljenja 
ili samo informacije o tome kako mogu naj-
bolje zaštiti svoja prava. Jednako tako, izno-
simo i samostalne zaključke i prijedloge, pa 
će tako naš prijedlog o organizaciji službe 
studentskog pravobranitelja biti prihvaćen 
na nacionalnoj razini, objasnio je Sušanj.

Čime će se baviti u budućnosti još nije 
siguran, no zna gdje je želi provesti.

- Svakako ću ostati živjeti u Kastvu. Na-
kon završetka Pravnog fakulteta Sveučilišta 
u Rijeci namjeravam upisati postdiplomski 
na nekom inozemnom sveučilištu, no na-
kon toga želim se vratiti u Kastav, istaknuo 
je Sven. 

KASTAVCI MJESECA - PROF. DR. SC. GORAN HAUSER, LINDA POŠČIĆ BOROVAC I SVEN SUŠANJ

Kastavski darivatelji kod gradonačelnika
Gradonačelnik Matej Mostarac primio je kastavske darivatelje krvi 

na čelu s predsjednikom aktiva dobrovoljnih darivatelja Arsenom Jar-
dasom. Ovogodišnji rekorderi su Vesko Vužar sa 100 darivanja, Arsen 
Jardas, sa 75 darivanja te Goran Saftić i Dejan Uzelac s 50 darivanja.

Darivanje krvi je najveći doseg ljudske solidarnosti i vi ste zaista 
posebni ljudi, spremni da za druge odvoje dio sebe. Ponosan sam na 
aktivnosti našeg aktiva darivatelja krvi i činjenicu da u Kastvu ne ne-
dostaje darivatelja i da stalno pristižu novi, kazao je gradonačelnik 
Mostarac.

Kastavski darivatelji su rekli da se na četiri godišnje akcije u Špo-
rovoj jami odazove 60-ak darivatelja, a rekord je bio 75. Zahvalili su 
Gradu Kastvu na dugogodišnjoj potpori.

Linda Poščić Borovac, vlasnica tvrtke CroconSven Sušanj, student Pravnog fakulteta u Rijeci
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Oplemenjivanjem Eko staze Loza zabavnim i edukativnim 
sadržajima htjeli smo kreirati dodatni sadržaj u šumi, kojim 
ćemo se obratiti najmlađima, kaže Saša Brusić, voditelj 
Turističkog ureda 

Kastavske šume 
Loza i Lužina već 
su dugo omiljena  
odredišta brojnih 

šetača, rekreativaca i bicikli-
sta, zaljubljenika u prirodu. 
Obilježene staze poticaj su 
mnogima da krenu u istraživa-
nje kastavskih šumskih ljepo-
tica, a put će većinu dovesti i 
do jednog posebno zanimlji-
vog dijela šetnica – Eko staze 
Loza. 

Eko stazu Loza osmislila je 
i uredila Zavičajna grupa OŠ 
„Milan Brozović“ Kastav još 
1999. godine. U kastavskoj 
školi učitelji i učenici zajedno 
su prepoznali važnost zele-
nog bogatstva našeg zavičaja, 
te se ovim projektom željelo 
potaknuti učenike, kao i sve 
ostale posjetitelje Eko staze, 
da spoznaju važnost prirode i 
očuvanja okoliša.  Svi smo mi 
ujedno i dio te prirode, ali i 
glavni akteri, oni koji je mogu 
očuvati za buduće generacije. 
Desetak godina kasnije, istu je 
ideju slijedila i školska skupi-
na Čakavčići, pod vodstvom 
mentorica, Dragice Stanić, 
Dubravke Uroda i Maje Šikić. 
Svijest o važnosti očuvanja 
okoliša, ljubavi prema zavi-
čaju, kao i domaćem jeziku i 
kulturi, ukupno 39 osnovaca 
pretočilo je u zavičajnu sli-
kovnicu Štorija od Šparožne 
jami, u kojoj glavnu ulogu ima 
lik iz domaćih legendi i bajki, 
majušni Malik. Naposljetku 
su ove godine Eko staza Loza 
i slikovnica o Šparožnoj jami 
saživjeli u projektu Maliko-
vi puti, kojim Grad Kastav i 
Turistička zajednica planiraju 
oplemeniti Eko stazu Loza, a 
projekt je podržala i sufinan-
cirala i Primorsko-goranska 
županija.

Prema kastavskoj predaji, Malik je do-
bri šumski duh, čovječuljak. Maleni su 
kao dječica, a kažu da trče po putićima s 
crvenim kapicama i žive u kastavskim šu-
mama. Priča se i da jedan živi u Šparožnoj 
jami i čuva tamo sakrivene novčiće, dok je 
drugi u kamenju, a treći u brijegu. Čuvaju 
i pomažu svima koji rade u šumi. Vole se 
igrati s djecom pa ih mame u šumu. Oni 
sve znaju, sve vide, sve čuju. Poznaju svaki 

šumsku stazicu, pa je zapravo i red da im 
se posveti i jedan dio šume, upravo onaj 
koji je prvenstveno namijenjen djeci. 

Voditelj kastavskog Turističkog ureda, 
Saša Brusić, kaže nam kako su ciljana 
skupina ovog projekta uređenja Eko sta-
ze Loza izletnici, domaći i strani turisti, 
grupe turista sportaša i rekreativaca, bi-
ciklista i trekkera, obitelji, školske didak-
tičke grupe i lokalno stanovništvo. Zami-
šljeno je da se projekt provede u nekoliko 
faza, kaže Brusić: 

- U suradnji s Gradom Kastvom na počet-
ku Eko staze Loza uredit ćemo veliki ulazni i 
osam manjih info-panoa s prezentacijom staze 
i legende o Maliku i Hajdinim dvorima, kao 
primjer tradicijske ekološke priče. U narednim 
fazama na tijeku šetnice postavit ćemo panoe 
s opisom biljnog odnosno životinjskog svijeta 
kastavskih šuma. Na polovici staze napravit 
ćemo veće odmorište, s tri seta klupica i stolova, 
te dodatne didaktičke i zabavne sadržaje, ma-
nje dječje igralište i foto point s likom Malika, 
gdje će se posjetitelji moći fotografirati i ponijeti 
lijepu uspomenu na posjet Eko stazi.

Malikovi puti nova tradicijska ekološka priča

Veljka Spinčić-Rajko
Piše

UREĐENJE I OPLEMENJIVANJE EKO  
STAZE LOZA U KASTAVSKOJ ŠUMI

Tko je Malik
Malik je mitološko biće mediteranske 

baštine još iz doba same usmene preda-
je. Radi se staroj mediteranskoj baštini 
romanskog podrijetla koja se kod nas  
slavenizirala. Pojavljuje se još u zapisu Satyricon 
rimskog pisca Petronija Arbitra gdje se govori o čovjeku 
koji se obogatio ukravši kapicu nekom đavolku, a nama 
je najpoznatiji prema djelu Ivane Brlić Mažuranić, Priče 
iz davnine, gdje se pojavljuje kao Malik Tintilinić, jedan od 
Domaćih. U Istri i Sloveniji malik, u srednjoj Dalmaciji 
poznat je kao masmalić, macmolić, maličić, macić i ma-
čić, dok ga u okolici Dubrovnika zovu tintilin. Osim u 
starim kastavskim pričama, kakve su djeci pričale none 
i nonići, malika nalazimo i u knjizi Ive Jardasa, Kastavšti-
na,  koji piše kako se priča o Maliku s crvenom kapicom, 
koji živi u kastavskoj šumi. 

turizam
Malik u očima 

dizajnerice 
Jelene 

Babić
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Tako će se prirodna bogatstva i lje-
pote kastavskih šuma opisati pomoću 
povijesne legende, spajanjem prirodne 
baštine našega kraja s nematerijalnom 
baštinom Kastavštine. Jedan od bitnih 
ciljeva projekta je stvaranje uvjeta za 
cjelogodišnji razvoj izletničkog turiz-
ma, podizanje ekološke svijesti i zdra-
vog načina života, povećanje broja po-
sjetitelja, turističkog i ugostiteljskog 
prometa. Projekt je komplementaran 
već postojećoj infrastrukturi staza i 
šetnica te bike sustavu, što bi trebalo 
pomoći razvoju Grada Kastva, ali i su-
sjednih jedinica lokalne samouprave 
kao turističkih i izletničkih odredišta. 

Projektom Malikovi puti izuzetno su 
zadovoljne i mentorice zavičajne sli-
kovnice Štorija od Šparožne jami.

- Svrha svakoga projekta je da bude kori-
stan, inspirativan i da nastavi živjeti – bilo 
u svom osnovnom obliku, bilo u nekom dru-
gom. Iskreno nas raduje da je projekt jed-
ne od naših zavičajnih slikovnica jedan od 
takvih. Nadamo se da će i drugima, koji se 
na Malikovim putima budu susreli s liko-
vima koje su osmislili, ilustrirali i radnjom 
povezali naši učenici u Štoriji od Šparožne 
jami, ovaj susret u novom mediju biti jed-
nako veselje kao i nama, koji smo na njemu 
radili. Vjerujemo da ćemo tako još jednom 

istaknuti kako su najvrjedniji resurs koji 
naš grad ima kreativna djeca, čista priro-
da i baština na kojoj se gradi budućnost, 
kažu Dragica Stanić, Dubravka Uro-
da i Maja Šikić.

- Kastavske šumske staze i šetnice 
već su ranije bile uređene i opremljene 
dobrom signalizacijom i pločama koje 
pričaju priču o prirodnoj i povijesnoj 
baštini. Oplemenjivanjem Eko staze 
Loza zabavnim i edukativnim sadrža-
jima htjeli smo kreirati dodatni sadržaj 

u šumi, kojim ćemo se obratiti upravo 
najmlađima, kao i njihovim roditeljima 
učiteljima koji će ih povesti na ovako 
zanimljiv izlet. Projekt će se realizirati 
u fazama, od kojih će prva biti gotova 
već vrlo skoro, a naredna u 2021. godini. 
Upravo u vrijeme pandemije, šetnice u ka-
stavskim šumama postale su još zanimlji-
vije, a s novim sadržajima koje planiramo 
sigurno ćemo privući još veći broj posje-
titelja, zaključuje voditelj Turističkog 
ureda Saša Brusić.

Malikovi puti nova tradicijska ekološka priča

Najvrjedniji resursi 
našeg grada su 
kreativna djeca, čista 
priroda i baština. 
Dragica Stanić, 
Dubravka Uroda i 
Maja Šikić
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Nakon Mirovne kon-
ferencije u Parizu 
(1919. – 1920.), Ra-
palskim ugovorom 
iz 1920. određena je 
nepravedna granica 

kojom je značajan dio hrvatskog i slovenskog 
teritorija pripojen Italiji radi ispunjenja obe-
ćanja datih Londonskim ugovorom iz 1915. 
od strane sila Antante. Tada je područje ve-
like prijeratne kastavske općine podijeljeno 
između triju država; Kraljevine SHS (kasni-
je Kraljevine Jugoslavije), Kraljevine Italije 
i Slobodne Države Rijeka. Nakon Drugog 
svjetskog rata Pariškim mirovnim ugovorom 
(1947.) i službeno je ukinuta Rapalska gra-
nica i potvrđen povratak okupiranih krajeva 
tadašnjoj Jugoslaviji.

Rad komisije na utvrđivanju granica tra-
jao je od veljače 1921. pa sve do kraja 1926. 
godine. Rapalska granica bila je dužine 244 
km i 523,73 m, a nakon priključenja većeg 
dijela Slobodne Države Rijeka (prema Rim-
skom ugovoru iz 1924.) Italiji produžila 
se na 263 km i 943,43 m. Ovako precizan 
podatak zvuči nevjerojatnim s obzirom na 
protek gotovo cijelog stoljeća od mjerenja. 
Tadašnji kartografi iz Vojnog geografskog 
instituta iz Firence izradili su karte u mje-
rilu 1:5000 s pozicijama i nadmorskim visi-
nama svih graničnih stubova1, a izračunali 
su i međusobne udaljenosti stubova točno 
u centimetar. 

Početna točka granice bila je na vrhu Peč 
(1509 m) na tromeđi ondašnje Kraljevine 
SHS, Italije i Austrije. Granica je podijeljena 
na 69 sektora i imala je 70 glavnih graničnih 
stubova (tal. cippo principale) dimenzija 40 x 
40 x 100 cm koji su označavali početak sva-
kog sektora. Na području današnje Hrvatske 
nalazilo se 9 sektora i 10 glavnih graničnih 
stubova. Zadnji glavni stub broj 70 nalazio se 
u Rubešima (274 m) podno Kastva, uz cestu 
Belići – Rubeši (danas vidljiv samo temelj). 
Između glavnih stubova postavljeni su spo-
redni granični stubovi (cippo secondario) di-
menzija 22 x 18 x 60 cm, a njihov broj ovisio 
je o dužini pojedinog sektora. Na stubovima 
s talijanske strane stoji slovo „I“, a s jugosla-
venske strane slovo „J“. Ispod slova stoji i go-
dina Rapalske granice „1920“.

stazom uz stubove broj VI, V, IV i III put 
vodi dalje prema Majevom vrhu. Granica 
nastavlja preko stijena, a staza obilazi vrh i 
penje se na njega sa sjeverne strane. Na vrhu 
se nalazi dobro očuvani glavni stub broj 69 
koji označava  početak posljednjeg 69. sek-
tora Rapalske granice. Do završne točke 
granice u Rubešima bilo je raspoređeno 
176 sporednih stubova. Ta granica zadrža-
na je do danas, kao granica Grada Kastva i 
Općine Matulji. Majevi vrh (411 m), lijepi 
vidikovac na široko područje od grobničkih 
planina do Učke, danas je tromeđa Grada 
Kastva te općina Matulji i Klana. Oni želj-

Tragovima 
Rapalske granice  
u kastavskim  
šumama

100 GODINA  
RAPALSKOG UGOVORA

U potrazi za graničnim 
stubovima

Upravo je ovo zimsko vrijeme 
pogodno za istraživanje ostataka 
Rapalske granice (sektora 67, 68 i 
69) koje i danas kao svjedoke trau-
matičnih vremena kastavske povi-
jesti čuvaju šume u zaleđu Kastva. 

Najkraćom šetnicom „puž“ za 
40 minuta hoda od Crekvine do-
lazi se do lokaliteta „Stražarnica“ 
na kojem se nalazi granični stub 
broj VII, sektora 69 i betonska ta-
lijanska stražarnica. Graničarskom 

da se ne 
pozabi

Kristina JurčićPiše

Nekadašnji granični prijelaz Breza 

Glavni stub broj 69 na Majevom vrhu 
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ni pustolovina kod stražarnice mogu skre-
nuti graničarskom stazom prema zapadu te 
dalje istraživati granicu tražeći stubove do 
graničnog prijelaza Cari - Obadi. U tome 
pomažu tri orijentacijske crte na vrhu stuba 
koje pokazuju smjerove prema susjednim 
stubovima i sjeveru.

Krene li se iz Kastva najdužom šetnicom 
„srna“ za oko sat i pol pješačenja preko Jelo-
vičana stiže se do „Karaule“, gdje se nalazio 
granični prijelaz Breza u sektoru 67. Granica 
je obilježena posebnim betonskim stubovi-

ma (cippo speciale) dimenzija 60 x 56 x 
144 cm koji su se postavljali u paru, sva-
ki s jedne strane ceste. Ova dva stuba 
jedina su takva sačuvana na području 
Hrvatske. Prije granice, na povišenom 
platou, nalazila se jugoslavenska karau-
la od koje su danas ostali kameni zido-
vi i betonska cisterna. Na talijanskom 
dijelu, s desne strane ceste, nalazi se 
betonsko postolje za zastavu, veći za-
ravnjeni plato te stepenice koje vode do 
manje betonirane površine na kojoj se 
nalazila drvena graničarska kućica.

Na jugoslavenskoj strani granicu 
su čuvali pripadnici 69. čete, 12. po-
dodsjeka, 4. odsjeka graničnih trupa, 
a na talijanskoj „gafovci“ (pripadnici 
26. sektora pogranične straže Guardia 
alla Frontiera – G.a.F.).  Zadatak sprje-

čavanja šverca različitih roba, koji je u 
to vrijeme bio veoma razvijen, imali su 
carinici i „financi“ (pripadnici Guardia 
di Finanza – GdF). Nekih 400 m dalje u 
smjeru Breze ostaci su veće, od klesa-
nog kamena građene vojarne GdF-a, a 
uz nju u cijelosti su sačuvana i dva be-
tonska bunkera s prilaznim rovovima.

Položaji na Mačkovom 
vrhu

Šetnica nastavlja do sela Breza i onda 
se zapadnim putem preko Brajani vra-
ća natrag u Kastav. Nikako se ne smije 
propustiti uspon na oba Mačkova vrha – 
sjeverni (503 m) i južni (504 m). Vrhovi 
su stjenoviti i s njih se pružaju široki po-
gledi, a prilazi do njih mala su „alpska“ 
tura. Na sjevernom vrhu veći je betonski 
stub za kojeg mnogi misle da je granični 
stub Rapalske granice, ali to nije točno. 
Ovaj vrh se na starim kartama nazivao 
Tisovica, a na talijanskoj karti iz 1927. 
pojavljuje se naziv Monte Moscovi od 
kojeg mu vjerojatno i potječe današnje 
ime Mačkov vrh. Na ovom stubu i stoji 
natpis „MOSCOVI RA 1927“. 

Neposredno ispod južnog vrha sta-
jao je na stijeni glavni stub broj 68 Ra-
palske granice koji je srušen i odbačen 
dolje niže. Kroz vršnu stijenu probijena 

Upravo je ovo zimsko 
vrijeme pogodno za 
istraživanje ostataka 
Rapalske granice koje 
i danas kao svjedoke 
traumatičnih vremena 
kastavske povijesti 
čuvaju šume u zaleđu 
Kastva

Stražarnica pod Majevim vrhom

Karaula na graničnom prijelazu Breza
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u blizini sela Obadi, na brežuljcima uz cestu 
sagrađen je cijeli kompleks vojnih položa-
ja koji je bio zaštićen žičanim ogradama i 
preprekama. U manjem dolcu i danas stoje 
ostaci vojarne od koje vode kamene stepe-
nice prema položajima u okruženju. Prema 
podacima postojala su dva topnička polo-
žaja i 13 mitraljeskih gnijezda građenih od 
kamena. Dio njih dobro je očuvan. 

Granični prijelaz Cari - Obadi
Iz sela Brajani šetnicama se dolazi do 

graničnog prijelaza Cari – Obadi gdje je 
smještena veća talijanska stražarnica. Na 
unutrašnjem zidu još je uvijek čitljiv zapis 
„ALLE PORTE DELLA PATRIA NON SI 
DORME“ (na vratima domovine se ne spa-
va). Granični prijelaz imao je željezna vrata, 
a granica je bila ograđena žicom. Ovo je do-
bra točka za dodatno istraživanje Rapalske 
granice, od jednog do drugog graničnog 
stuba, a pri tome moguće je pronaći još tri 
talijanske stražarnice.

Samo pet minuta dalje križanje je putova 
na Spinčićevom bregu gdje se pridružuje 
šetnica „puž“ iz smjera Majevog vrha. Tu 
je bila drvena kuća jugoslavenskih grani-
čara od koje je sačuvan betonski plato sa 
stepenicama i cisterna. Jugoslavenski gra-
nični objekti bili su puno skromniji od 
talijanskih pa su često bili predmet izru-
givanja s druge strane granice. U blizini je 
postavljen križ s natpisom „USPOMENA 
NA MIR 1918.“ kao jedini znamen na teš-
ke ratne godine. 

Na granične stubove Rapalske granice 
nailazimo i u urbaniziranim dijelovima 
Kastva, ali mnogi su ugrađeni u neki zid, 
stubište, gospodarski objekt ili pak nepo-
vratno uništeni. Sačuvajmo ove betonske 
i kamene „međaše“ i druge objekte Ra-
palske granice kako bi generacijama koje 
dolaze pričali priču o teškim vremenima 
borbe naših predaka za hrvatski jezik i hr-
vatsku domovinu.

su dva vojna položaja, a ispod njih sa-
čuvani su kameni zakloni. Ima i osta-
taka željeznih klinova i bodljikave žice 
kojom je štićena granica i položaji. Str-
mim spustom za 5 minuta stiže se do 
ostataka još jedne jugoslavenske ka-
raule, vrlo slične onoj kod Breze. Ako 
se nastavi stazom Riječke planinarske 
obilaznice dolazi se na trasu šetnice 
„zec“ na Zviriću. U blizini se nalazila 
još jedna jugoslavenska karaula s ci-
sternom gdje je danas lovačka kuća.

Do vrha Stanić (465 m), još jednog 
vidikovca, vode šetnice „zec“ i „srna“. 
Iako udaljen od Rapalske granice vrh 
je bio strateški važna točka zbog vidika 
i blizine sela Brajani, važnog uporišta 
talijanske vojske. Pod vrhom je kame-
na kapelica, a malo dalje udubljenje u 
živoj stijeni koje su vojnici koristili kao 
sklonište. 

Neposredno prije dolaska u selo Bra-
jani, s lijeve strane makadamske ceste 
nalaze se dobro očuvani betonski rovo-
vi i bunkeri koji su bili u funkciji zaštite 
vojarne GdF-a. Danas su još vidljivi 
njeni temelji, betonirani plato i cister-
na. U samom selu nalazila se komanda, 
ambulanta, konjušnice te još jedna vo-
jarna koja je također srušena i od nje 
su ostali samo temelji. Prema pričanju 
mještana obrađeni kamen od zidova 
vojarni korišten je za gradnju društve-
nog doma u Permanima. 

Radi zaštite komunikacijskih pute-
va od Kastva prema Brajanima i Brezi, 

Vojni položaj kod Obadi
1   U tekstu se za graničnu oznaku ili kamen koristi naziv granični stub ili stub (tal. cippo)  

jer se isti naziv koristio na kartama Rapalske granice.

Kapelica i sklonište u stijeni pod vrhom Stanić

Ostaci jugoslavenske karaule  
pod južnim Mačkovim vrhom

da se ne 
pozabi

Granični prijelaz Cari - Obadi

Vojarna GdF-a u Brezi
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SPORTAŠI OSTVARILI ZAPAŽENE REZULTATE NA DRŽAVNOJ RAZINI

Izuzetno plodna sportska  
jesen u Kastvu

Sportska jesen u Kastvu ove 
je godine bila izuzetno plod-
na. Proteklih mjeseci mnoge 
su sportašice i sportaši odi-
grali zapažene role na veli-
kim natjecanjima i ostvarili 

iznimne uspjehe na državnoj razini. Mladi 
član Tenis kluba Kastav Rene Bertos kra-
jem rujna okitio se titulom najboljeg tenisa-
ča do 10 godina starosti u Hrvatskoj. Bertos 
je osvojio Masters turnir koji se održao u 
Osijeku, pobijedivši u finalu Marina Samo-
dola iz TK Ponikve.

- Mislim da sam igrao odlično na cijelom 
državnom prvenstvu. Očekivao sam dobar 
rezultat, bio sam samouvjeren, a na kraju 
sam i ostvario to očekivanje. Tenis treniram 

Niti pandemija, niti otežani uvjeti treniranja nisu spriječili tenisače, 
karatiste i šahiste da postignu zavidne rezultate

Adriana Ross iz Karate kluba Kastav postala je državna prvakinja

Zlato na državnom prvenstvu iz listopada 
je najveći uspjeh ove godine, koja je bila 
doista obilježena velikim problemima u 
sportu zbog pandemije. Adriana Ross

od pete godine, znači već pet go-
dina, a mislim da mogu još dosta 
napredovati. Volio bih postati 
ATP igrač. Znam da me čeka 
jako puno treninga do toga, ali 
to mi je sada veliki sportski cilj, 
rekao je Bertos. 

Najveću „berbu medalja“ imale 
su „borbene“ Kastavke i Kastavci, 
članovi kastavskog karate kluba. 
Eni Davidović i Ivan Ožbolt sre-
dinom listopada osvojili su zlatne 
medalje na državnom prvenstvu 
za mlađe uzraste. Uz ta dva zlata, 
KK Kastav je na istom natjecanju 
osvojio još četiri srebrne te pet 
brončanih medalja!

Davidović je prvo mjesto 
osvojila u kategoriji karatistica 
2010. godišta do 34 kilograma, 
a zanimljivo je kako se na drugo 
mjesto plasirala njena klupska 
kolegica Lucija Žauhar. 

- Jako sam zadovoljna nastu-
pom. Puno sam se pripremala. 
Treniram karate već šest godina, 
ovo mi je prvi puta da sam se na-
tjecala na ovako velikom turni-
ru. Dosad sam se natjecala u žu-
panijskoj ligi, isto sam bila prva, 
ali nisam imala priliku boriti se 
na državnom prvenstvu. Sad 
imam plavi pojas, a voljela bih 
doći do crnog pojasa i natjecati 

Davor Žic
Piše
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se na svjetskom prvenstvu, kazala je Eni Davidović. 
Dvije godine stariji Ivan Ožbolt postao je državni 

prvak u kategoriji dječaka 2008. godišta do 52 kilo-
grama. Zahvaljujući njihovim uspjesima, ali i uspje-
sima njihovih klupskih kolegica i kolega, KK Kastav 
je bio 13. najuspješniji klub u državi, od šezdesetak 
koliko ih je sudjelovalo na natjecanju, ali i drugi naj-
uspješniji iz Primorsko-goranske županije. Uz ostala 
natjecanja tijekom godine koja su kastavskom klubu 
donijele dodatne medalje i priznanja, rezultat je ta-
kav da stavlja KK Kastav u sam vrh hrvatskog karatea. 

- U uvjetima koliko se moglo raditi, dva mjeseca 
smo imali na raspolaganju, rezultat koji smo napra-
vili je bio fantastičan. Od 180 klubova u Hrvatskoj 
mi smo u samom vrhu. U proljeće su naši sportaši 
ostvarili sjajne rezultate i na europskoj razini, tako 
da u globalu mislim da imamo dosta razloga za za-
dovoljstvo, tim više što se ti dobri rezultati ponavlja-
ju već nekoliko godina, rekao je trener Karate kluba 
Kastav Vojmir Zamlić. 

Tjedan dana nakon uspjeha mlađih kolegica i ko-
lega, Adriana Ross iz Karate kluba Kastav postala je 
državna prvakinja u kategoriji juniora do 59 kilogra-
ma na Prvenstvu Hrvatske u karateu za kadete, juni-
ore i mlađe seniore koje se održalo u Rijeci. Tako je 
Ross, najbolja kastavska sportašica u 2019. godini, 
popunila „trofejni skor“ kastavskog Karate kluba. 

- Ova sezona je bila specifična. Korona je uzela 
svog maha. Zlato na državnom prvenstvu iz listo-
pada je najveći uspjeh ove godine, koja je bila do-
ista obilježena velikim problemima u sportu zbog 
pandemije. Tako da sam zadovoljna, jer je time 

Borbene Kastavke i Kastavci

Državni tajnik  
za sport Tomislav 
Družak posjetio 
Kastav

Državni tajnik za sport pri Ministarstvu 
turizma i sporta Tomislav Družak posjetio 
je Grad Kastav i upoznao se s kastavskom 
sportskom infrastrukturom, programima i 
manifestacijama. Tom je prigodom naglasio 
kako živimo sadašnjost koja u ovom vreme-
nu traži odgovore i rješenja da istovremeno 
budemo zdravi, a ujedno život prilagodimo 
novim zdravstvenim mjerama. 

U društvu gradonačelnika Mateja Mo-
starca i referenta za sport Davida Burbu-
rana, Družak je obišao sportske objekte na 
području Kastva, sportsku dvoranu i bu-
dući sportsko-rekreacijski centar.

– Hvala čelnicima Kastva, gradonačel-
niku i Davidu Burburanu koje poznajem 
najviše preko vaterpola jer sam i sam bio 

David Burburan, Matej Mostarac i Tomislav Družak

u tim vodama, što sam konačno u Kastvu. 
Dodirnuli smo teme u okviru sportske 
komponente, ali i moguće simbioze razvo-
ja sporta i turizma istovremeno, kazao je 
Družak. Razgovaramo i o izgradnji obje-
kata koji će biti u funkciji sporta ali i tu-
rizma, no ova nezdrava situacija otvara pi-
tanja kako otvoriti što više mogućnosti da 

se profesionalci, ali u prvom redu školska 
djeca i amateri, bave sportom i treninzima 
ne samo u zatvorenom, nego i na otvore-
nim prostorima, kazao je Družak. U sva-
kom slučaju, najvažnije je zaštititi djecu i 
pronaći najbolji način da imamo zdravu 
populaciju koja sportom jača imunitet, za-
ključio je Družak.
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ostvaren rezultat koji sam plani-
rala, kazala je Ross. 

Nisku sjajnih sportskih rezul-
tata zaključile su članice Šahov-
skog kluba Kastav. Pobjedom 
nad ekipom Ericsson Nikola Te-
sla iz Zagreba kastavske šahisti-
ce plasirale su se u prvu Hrvat-
sku šahovsku ligu. Time su ušle 
među 10 najboljih ekipa u našoj 
zemlji! Sjajan rezultat postigle 
su Agata Vujić, Jelena Dasić, 
Linda Krmpotić, Jasmina Oka-
nović te kapetanica ekipe Tina 
Trtanj Lukenda.

- Zadovoljni smo nastupom 
jer smo ostvarili svoj cilj. Iskre-
no, očekivali smo takav rezultat, 
spremali smo se za ulazak u Prvu 
ligu jer mislimo da je Kastvu tu 
i mjesto. U sljedećoj sezoni, za 
ostanak među deset najboljih, 

Borbene Kastavke i Kastavci

Rene Bertos - najbolji u Hrvatskoj do 10 godinaKastavske šahistkinje plasirale su se u Top 10

Volio bih postati 
ATP igrač. Znam da 
me čeka jako puno 
treninga do toga, ali 
to mi je sada veliki 
sportski cilj
Rene Bertos

morat ćemo se dodatno pojača-
ti. Kako Kastav kotira u šahu u 
Hrvatskoj? Pa, odlično stojimo. 
Evo, ženska ekipa ušla je u Prvu 
ligu, znači u „top 10“, a i muška 
ekipa ostvarila je dobar rezultat, 
jer su se iz treće lige plasirali u 
drugu, kazala je kapetanica eki-
pe, internacionalna majstorica 
Tina Trtanj Lukenda.
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Iskreno, očekivali smo takav rezultat, 
spremali smo se za ulazak u Prvu ligu 

jer mislimo da je Kastvu tu i mjesto
Tina Trtanj Lukenda



drugo
mišljenje

Godina 
koju uskoro 
ispraćamo 
bila je teška, 
izazovna, 
neizvjesna i 
– iznad svega – 
deprimirajuća. 
Čitav svijet 
se suočio s 
problemom 
kakvim 
ne pamte 
generacije, 
a posljedica 
virusne 
pandemije nije 
bio pošteđen 
niti Kastav. 
Proljetni 
„lockdown“ 
i njegova 
blaža, jesenska 
verzija, ostale 
su u pamćenju 
građanima, 
ali nisu jedino 
što je obilježilo 
2020. godinu. 
Čelni ljudi 
stranaka 
zastupljenih 
u Gradskom 
vijeću dali su 
svoj pregled 
proteklih 12 
mjeseci...

Dean Jurčić (SDP)
Drage Kastavke i Kastavci,
I 2020. godina broji svoje zadnje dane… 

Bila je to godina drukčija od svih dosadaš-
njih, godina u kojoj je „korona virus“ zau-
stavio svijet, brzo se trebalo prestrojavati, 
prilagođavati, snalaziti, mijenjati svakod-
nevni život… Svi smo osjetili barem malu 
tjeskobu zbog neizvjesnosti i zabrinutosti 
što nam donosi budućnost. 

Ali, i u takvim otežanim uvjetima u 
Gradu Kastvu donosile su se odluke, ra-
zvijali projekti, odrađivali programi i ak-
tivnosti. Trebalo je brzo donositi i provo-
diti mjere za očuvanje zdravlja, a potom i 
mjere pomoći poduzetnicima, nezaposle-
nim osobama, roditeljima vrtićke djece, 
umirovljenicima. Poboljšan je socijalni 
program, zadržani su visoki standardi u 
predškolskom odgoju i osnovnoškolskom 
obrazovanju, a bilo je i kulture i sporta, 
usprkos svemu. Realizirana su tri velika 
kapitalna projekta – postavljena je nova 
energetski učinkovita javna rasvjeta, iz-
građeno novo groblje s mrtvačnicom, pri-
laznom cestom i parkiralištem, uređena 
je cesta kroz Žegote s pripadajućom ko-
munalnom infrastrukturom. U završnoj je 
fazi i izgradnja objekta sportsko–rekrea-
cijskog centra, koji će služiti sportašima, 
ali i kulturnjacima. To su projekti ukupno 
vrijedni oko 30 milijuna kuna. S obzirom 
na okolnosti neki projekti odvijali su se 
nešto sporije od zacrtanog plana, ali su u 
konačnosti uspješno realizirani na korist 
svim građanima Kastva.

I nova 2021. godina bit će puna novih 
izazova… Gradsko vijeće Grada Kastva 
donijelo je Proračun za 2021. godinu, 
koji je i razvojan i socijalan. U njemu se 
osiguravaju sredstva za nove značajne  
projekte i programe. Kroz EU projekte 
uredit će se prostori povijesne jezgre -  
Lokvina, Crekvina te Permanova kuća, 
koja postaje poduzetnički inkubator. 
Pokrenut je projekt nove školske zgra-
de u MO Rešetari u kojem očekujemo 
značajno učešće Primorsko-goranske 
županije. U gradnji su novi vodovodni i 
kanalizacijski ogranci, a očekuje se i ko-
načni početak velikog projekta kanaliza-
cijske mreže „Riječke aglomeracije“. U 

planu su nova asfaltiranja cesta, uređenje 
parkirališta u ulici Štivar, ali i projekt grad-
nje kružnog raskrižja i spojne ceste od ulice 
111. brigade ZNG do Ćikovića.  Naravno, i 
brojne manje aktivnosti.

I božićni i novogodišnji blagdani bit će nam 
ove godine drukčiji, bez velikih okupljanja i 
druženja, bez lijepih manifestacija… Provedite 
ih u miru i druženju sa svojim najbližima, osta-
nite zdravi i odgovorni, čuvajte sebe i druge…

SRETAN BOŽIĆ I NOVU 2021. GODINU, 
žele Vam članice i članovi Gradske 

organizacije SDP Kastav.

David Marot (PGS)
Godina iza nas je u svim mogućim područ-

jima, kako privatnog tako i društvenog života, 
pogotovo na području Grada Kastva, obilje-
žena je koronavirusom. Kultura, sport i druge 
aktivnosti u velikoj mjeri su zaustavljene, a to 
je utjecalo i na dolazak turista i posjetitelja u 
grad. Imali smo velika očekivanja, ali na kra-
ju možemo biti pomalo i tužni s onime što je 
na kraju bilo, posebice time što nećemo moći 
proslaviti niti njen kraj.

Ipak, dobro je da su projekti koji su dogo-
voreni na razini koalicijskih partnera i pred-
viđeni u proračunu realizirani ili idu prema 
kraju. To su groblje u Žegotima i cesta kroz 
to mjesto, kao i novi objekt u sportskoj zoni 
koji će iduće godine, nadam se, biti na korist 
svima i moći će se koristiti. Drago mi je da 
smo kroz Vijeće uspjeli pomoći građanima i 
gospodarstvenicima koji su bili pogođeni po-
sljedicama pandemije, barem u onoj mjeri u 
kojoj je to bilo moguće.

U ime svoje osobno i PGS-a svim građani-
ma čestitam Božić i želim sretnu Novu godi-
nu. Želim svima prvenstveno dobro zdravlje, 
da se još malo pripazimo i da nam iduća godi-
na bude bolja nego ova koju ispraćamo. 

Mirella Mladin (IDS)
Čini se kao da smo „preskočili“ 2020. 

godinu, kao da se nije niti dogodila. A 
ipak je ostavila traga u našim životima i 
događanjima za koje smo bili uskraćeni i 
ograničenjima koje nam je nametnula. Bit 
će to godina koju ćemo s jezom pamtiti, no 
nekako smo je uspjeli prebroditi.

Postoji izreka „što možeš danas, ne ostav-
ljaj za sutra“. Tako ni život ne možemo stavi-

Politički osvrt na jednu tešku i neočekivanu godinu punu izazova
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ti na čekanje. Nažalost, ove godine upravo smo to bili 
primorani – čekati da prođu „loši dani“. Osobito se to 
odnosi na djecu i mlade kojima je uskraćeno školovanje 
i druženje, sportske aktivnosti, pa i normalan život. 

S jedne strane možemo biti sretni što smo možda u 
našem okruženju imali malo sreće, što se tiče pande-
mije i broja oboljelih. No, ipak smo, svejedno, osjetili 
sva ograničenja koja nam je nametnula borba protiv 
virusa i živjeli drugačijim načinom života od onog na 
koji smo navikli. Mnogima će trebati duže vremena 
da se „vrate na staro“. Mnogi naši sugrađani ostali 
su bez posla, a mnogi su poduzetnici morali staviti 
„ključ u bravu“. 

Grad Kastav je u svojim mogućnostima pokušao 
pomoći privrednicima i građanima sa subvencijama i 
oslobađanjima od plaćanja gdje je to bilo moguće. No, 
prava pomoć bit će im situacija u kojoj će moći normal-
no živjeti i raditi. 

Nada umire posljednja, pa se nadamo da će nam idu-
ća godina donijeti bolje i sretnije dane. Svim Kastavka-
ma i Kastavcima, a i cijelom čovječanstvu, želimo bolju 
i zdraviju 2021. godinu! 

Zemir Delić (NS Reformisti)
Usvojen je proračun za 2021. godinu, zadnji prora-

čun Gradskog vijeća u ovom sastavu. Gradski prora-
čuni su uvijek potvrda da je i naša lokalna kastavska 
politika uvijek umijeće mogućeg. I da politiku treba 
koristiti kao alat da se sa ograničenim resursima učini 
najviše što je moguće za najveći broj građana.

Mi Reformisti prije četiri godine napravili smo 
sporazum sa gradonačelnikom i njegovom koalici-
jom na način da ćemo podržati većinu u Gradskom 
vijeću, pod uvjetom da se u četverogodišnjem man-
datu realiziraju određeni naši programi. I tako je i 
bilo: zaključno sa proračunom za 2021. godinu, rea-
lizirani su manje više svi programi koje smo unijeli u 
naš sporazum sa gradonačelnikom: održavanje zele-
nih i javnih površina podignuto je na neusporedivo 
veću razinu, izgrađeno je igralište za pse, donesen 
je program i rade se projekti rješavanja prometa i 
parkiranja u Gornjim Rešetarima kao preduvje-
ta za cestovno spajanje sa Srdočima i za izgradnju 
područne osnovne škole u Rešetarima, definiran je 
način budućeg rješenja parkiranja za staru gradsku 
jezgru, izradit će se idejni projekt cestovnog spoja 
naselja Tuhtani sa ulicom Tonžino u Srdočima, de-
mokratizirana je procedura predlaganja prioriteta u 
izgradnji i održavanju komunalne infrastrukture, u 
čemu su i mjesni odbori dobili značajnu ulogu...

Uglavnom, u protekle četiri godine bili smo u pri-
lici pokazati i pokazali smo kako na ozbiljnim i čvr-

stim programskim temeljima Grad može funkcionirati 
i onda, ako gradonačelnik nema u Gradskom vijeću 
većinu iz svoje političke opcije.

Svim Kastavkama i Kastavcima želimo sretan Božić, 
dobro zdravlje i svako dobro u 2021. godini.

Davorin Šimunović (HDZ)
Izazovna je po mnogim pitanjima bila godina na 

izmaku, a vladajući predvođeni Matejem Mostar-
cem „ja i moj tim“ - Deanom Jurčićem i Daliborom 
Ćikovićem, demonstrirali su svoju nesposobnosti 
i bahatost. Pandemija je svima nepoznanica, ali ne 
može biti nikako izgovor za loše prosudbe. Zapriječi-
ti ulaz u naše šume iza Crekvine barikadama i žicom 
tijekom proljetnog vala korone te na šetalište Forti-
cu, a preporuka je bila: biti na svježem zraku. Tražiti 
dozvolu za organizaciju Bele nedeje, a ne prilagoditi 
se preporukama stožera, nego optužiti građane stare 
jezgre da bojkotiraju tradiciju i još objaviti spisak pot-
pisnika peticije što je zakonski kažnjivo. A onda u za-
dnji čas organizirati grah pod Ložom, a predivan kon-
cert u čast Ivana Matetića Ronjgova staviti doslovno 
na cestu među parkirana vozila. Posjeći desetak veli-
kih stabala lipe u Rešetarima, samo na prijedlog jed-
nog člana Mjesnog odbora i friškog člana SDP-a bez 
detaljnog upoznavanja građana Rešetara s razlozima, 
a sada dogovoriti sječu stoljetnih kestena na Crekvi-
ni što je dovelo do još jedne peticije nezadovoljnih 
građana i otvorenih pisama upućenim vladajućima. 
Dozvoliti da se nekoliko stotina metara ceste kroz 
Žegote rekonstruira gotovo godinu dana. Kako onda 
očekivati da se riješe ozbiljni projekti koje naš Kastav 
treba: Dom kulture na Šporovoj jami, Muzej Vincen-
ta od Kastva, rekonstrukcija zgrade Vidikovac, zgrade 
Prede, gradska parkirna garaža uz jezgru, popločenje 
trgova Lokvina, Belveder i ulica u staroj jezgri, nova 
osnovna škola u Rešetarima, Dom zdravlja s pripada-
jućim ordinacijama. Kastav je grad s 13.000 stanov-
nika, a bez vizije kako bi trebao izgledati za 20 ili 30 
godina. Naš Kastav zaslužuje bolje.

Prvi put su u HDZ-u održani izbori po načelu „jedan 
čovjek jedan glas“, a izabrani su za predsjednika Davo-
rin Šimunović, dipl. inž. građ., potpredsjednike Josip 
Gabrić mag. ing. aedif, Leon Kunišek, dr. med. i Hr-
voje Perić, dipl. ing. prom. Tajnikje Jurica Nekić, strč. 
spec. ing. traff. dok su članovi gradskog odbora Irena 
Kukurin Barić, upr. iur., Nataša Juriša, dipl. iur., Željka 
Vrlić geod., Robert Špiljak, dipl. oec., dr.sc. Mile Perić, 
dipl. ing., Igor Lukež, ing., Zorko Badanjak, dipl. ing. 
i Miran Pendić, te predsjednik Mladeži HDZ-a Dario 
Pešut. Koristim priliku u ime svih nas zaželjeti vam če-
stit Božić i sve najbolje u novoj 2021. godini.
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gradski info

OŠ MILAN BROZOVIĆ

Skalini Istarskog tabora 3 691 308 / 601 069

DJEČJI VRTIĆI

VLADIMIR NAZOR
Skalini Istarskog tabora 1

829 360 / 829 361

KASTAFSKE SARDELICE
Šporova jama 1a

325 719

MAVRICA, Školska ulica 6 691 427

HALUGICA, Spinčići 47 276 717

TALIJANSKA SKUPINA, 
Školska ulica 8

098/480-5852

PONEŠTRICA, Ćikovići 26/4 225 138

KOCKICA, Brestovice 34/a 224 342

GRAD KASTAV 
Zakona kastafskega 3 | www.kastav.hr |  info@kastav.hr

Centrala/Tajništvo 688 201 Primanje stranaka:
pon 8,00 - 11,00
uto 13,00 - 17,00
sri 8,00 - 11,00
čet 8,00 - 11,00
pet                        -

Porta/Informacije 688 209

Komunalni poslovi 691 453

MATIČNI URED KASTAV

Zakona kastafskega 3 691 411 svaki dan 8,30 - 14,00
odmor 11,00 - 11,30

TURISTIČKA ZAJEDNICA GRADA KASTVA

Matka Mandića 11A
info@kastav-touristinfo.hr

691 425 pon - pet  8.00 - 20.00
sub 9.00 - 13.00

Važniji telefonski
brojevi i adrese

SAVJETOVALIŠTE ZA DJECU, MLADEŽ, BRAK I OBITELJ GRADA KASTVA

Uprava Grada Kastva,
Zakona kastafskega 3

098 980 6211 uto 17,00 - 20,00

GRADSKA ORGANIZACIJA CRVENOGA KRIŽA KASTAV

Put Vladimira Nazora 6
Zdenka Badanjak

099 210 9748

DOBROVOLJNO VATROGASNO DRUŠTVO KASTAV

Trg sv. Lucije 2 691 377, 098 800 794
091 691 3771

UDRUGA KASTAFSKO KULTURNO LETO

Trg Matka Laginje 5
www.kkl.hr, kkl@kkl.hr

691 610 / 691 611

UDRUGA UMIROVLJENIKA I STARIJIH OSOBA

Dom Braće Milih, Rubeši 65 091/601 89 79 čet 16,00 - 18,00

KABEL KANAL (KABLOVSKA TV)

Ćikovići 58 224 448 
098 449 966

ERSTE BANKA

RUBEŠI
Rubeši 78/a

072 376 815 pon, sri, čet, pet 8,00 - 15,00
uto  11,00 - 18,00

CENTAR ZA SOCIJALNU SKRB

Centrala 499 101

Socijalni radnik  
Tomislav Mijatović

499 138

OIB 54394236461
Erste Steiermarkische bank d.d. IBAN HR82 2402006 1818000003

ZDRAVSTVENA STANICA DR. KAJETAN BLEČIĆ 
Šporova Jama 1

dr. Iva Lisica 691 571

dr. Vesna Zavidić 691 307

dr. Nataša Dančulović
Škalamera (pedijatar)

691 496

dr. Arijana Jovanović- 
Dangubić (stomatolog)

691 418

dr. Tamara Smaila 691 394

patronažne sestre 691 092

LJEKARNE

Rubeši 112 (Martina Peršić
Turato, mag. pharm.)

224 397 pon - pet 7,00 - 20,00
sub 7,00 - 14,30

Šporova jama 7/a
(mr.ph. Vladimira Margetić)

276 164 pon - pet 7,00 - 20,00
sub 7,30 - 15,00

POŠTA KASTAV

Trg Matka Laginje 12/a 525 819 / 525 818

JAVNI BILJEŽNIK

Vršitelj dužnosti javnog 
bilježnika
Martina Sušanj Peršić

Trg Matka Laginje 1
jb.vd.kastav@optinet.hr

691 070 

pon, sri, pet 8,30 - 12,00
uto, čet 13,00 - 17,00

ŽUPNI URED SV. JELENE

Školska ulica 2 691 001, 691 002

MUZEJSKA ZBIRKA KASTAVŠTINE

Prolaz Ivana iz Kastva 1
marko.badurina@ppmhp.hr 

(ostale dane po najavi i
dogovoru)

213 578 1. 10. - 31. 5.
uto, čet 10,00 - 12,00
sri 18,00 - 20,00
1. 6. - 30. 9.
uto, čet 10,00 - 12,00
sri, pet, sub, ned 17,00 - 21,00

KNJIŽNICA I ČITAONICA

Put Vladimira Nazora 3
grad.kastav.knjiznica.
kastav@ri.t-com.hr

691 049 pon, sri, pet 8,00 - 14,00
uto, čet 14,00 - 20,00
druga subota u mjesecu
 8,00 - 13,00

dnevni odmor    ujutro  11,00 -11,30
                poslijepodne 17,00 -17,30
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Mjesni odbori grada Kastva

Komunalne službe
HEP – ELEKTROPRIMORJE – DEŽURNA SLUŽBA 0900 300 412

Opatija, Varljenska cesta 9 204 687/ 718 450 

Rijeka, Viktora Cara Emina 2 204 111/204 204

KD VODOVOD I KANALIZACIJA

Rijeka, Dolac 14 211 906 / 353 222

KD ČISTOĆA

Rijeka, Dolac 14 0800 99 99 00 / 353 409

KD AUTOTROLEJ

Rijeka, Školjić 15 311 400 / 060 151 151

ODRŽAVANJE JAVNE RASVJETE

Komunalni poslovi 691 453

UPRAVA GROBLJA

Groblje Kastav 688 222 

DIMNJAČARSKI POSLOVI

Dimnjačarstvo Valjak d.o.o. 042/731 304 / 091 430 91 95 / 091 430 91 96

ČIŠĆENJE SEPTIČKIH JAMA

Komunalno društvo
Vodovod i kanalizacija d.o.o.
Dolac 14, Rijeka

353 222 / 211 906

I. POLICIJSKA POSTAJA

Đure Šporera 4 335 234

DRŽAVNA UPRAVA ZA ZAŠTITU I SPAŠAVANJE

112

VETERINARSKA STANICA RIJEKA

Rijeka, Stube Marka Remsa 1 345 033 / 320 263

ŠUMARSKA SLUŽBA

Revirnik Goran Šoštarić 099/2109 012

MJESNI ODBOR KASTAV

Zakona kastafskega 3, Kastav. | e-mail: mo.kastav@kastav.hr
mob. 095 399 87 88 | web: www.kastav.hr/glavni-izbornik/mjesni-odbor-kastav

MJESNI ODBOR BRNČIĆI

Brnčići 66, Kastav. | e-mail: mo.brncici@kastav.hr
mob. 091 258 75 00 | web: www.kastav.hr/glavni-izbornik/mjesni-odbor-brn-i-i

MJESNI ODBOR REŠETARI

Štivar 13, Kastav | e-mail: mo.resetari@kastav.hr
mob. 091 222 07 93 | web: www.kastav.hr/glavni-izbornik/mjesni-odbor-re-etari
Facebook profil: Mjesni odbor Rešetari

MJESNI ODBOR SPINČIĆI

Spinčići 47, Kastav. | e-mail: mo.spincici@kastav.hr
mob. 091 441 11 87 | web: www.kastav.hr/glavni-izbornik/mjesni-odbor-spin-i-i

MJESNI ODBOR RUBEŠI

Dom Braće Milih, Rubeši 65, Kastav | e-mail: mo.rubesi@kastav.hr
mob. 098 469 622 | web: www.kastav.hr/glavni-izbornik/mjesni-odbor-rube-i
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Sretan Božić
i sretna Nova 2021.
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